
Tanévkezdés 
oktatási szempontból

Jellegzetesen őszi téma a 
tanévkezdés. Ilyenkor leg
többször diákok mondják el, 
hogy mit várnak az új tan
évtől, milyen tervekkel indul
nak, mik az első tapasztala
taik. Mi most azt próbáljuk 
feltérképezni, hogy milyen

feladatokat ró a tanárokra 
egy új tanév indítása, hogyan 
készülnek ők az új tanévre, 
mik a szeptemberi idénymun
kák náluk. Két fiatal, de már 
több éves gyakorlattal ren
delkező oktatót kérdeztünk 
erről.

Míinkaelcsziús tanszéki értekezleten
Kezdjük az előbbivel. Szoká
sos tanévnyitó tanszéki érte
kezletünkön megtörtént a fel
adatok elosztása. Nekem heti 
hat órám lesz ebben a félév
ben, illetve elegendő szánni 

(Folytatás a 3. oldalon.)
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Szeptember 17-én megtar

totta — az új tanévben — el
ső^ ülését a KISZ-bizottság. 
Először \ személyi kérdésekkel 
foglalkoztak: Orosi Évát salát 
kérésére, érdemei elismerése 
mellett felmentették a Studi
um Generale vezetése alól. A 
SG új vezetője Vigvári And
rás lett. A téli népművelési 
gyakorlat felelősévé a felmen
tését kérő Szabó László he
lvett Ócsay Józsefet választot
ták.

A KISZ-bizottság ezután az 
1976/77. évi üléstervéről és a 
mozgalmi naptárról határo
zott.

A tanulmányi verseny
csak a második félévtől 
kezdődik, s nem elsősor
ban verseny, hanem kol
lektív vállalás jellegét
szeretnék előtérbe helyez

ni.
A KISZ-bizottság úgy hatá

rozott, hogy az üléstervet és 
a mozgalmi naptárt a jövő
ben már a nyár folyamán el 
kell fogadni, hogy a nyári 
titkári táborban az alapszer
vezeti titkárok megismerhes
sék.

Ezt követően a csopaki tit
kári és a törökbálinti elsős 
tábor értékelése következett. 
A csopaki táborról Kovács 
István mondta el véleményét, 
de nem csak saját nevében 
beszélt, hiszen a tábor végez
tével kérdőíveket osztottak 
szét a résztvevők között, me
lyen közölhették észrevételei
ket, iavaslataikat.

Általános vélemény sze
rint a tábor előkészítése 
és a programok jól sike
rültek különösen áll ez a 
szabad idős programokra.

Sokan hiányolták a mód
szertani jellegű foglalko
zásokat, valamint a gaz
daságpolitikai és politikai 

előadásokat.
A tábor időpontjával kapcso
latban a KISZ-bizottság meg
állapította, hogy a jövőben 
legalább két napnak kell ma
radnia a tábor vége és a tan
évkezdés között.

A törökbálinti gólyatábort 
Vadász Endre első évfolyam
felelős értékelte. A tábor el
érte a célját, s már most úgy 
tűnik, hogy az első évfolya
mot sikerült közelebb hoznia 
egymáshoz. A tábor jó han
gulatát, eredményességét még 
a „házigazda” állami gazda
ság rossz hozzáállása sem tud
ta lerontani, mindenesetre a 
következő években a szerző
déskötéseknél erre jobban kell 
ügyelni.

Ezután a közelgő ifjúsági 
parlamenttel kapcsolatos egye
temen belüli feladatokról esett 
szó. Az ifjúsági parlamentek 
— melynek előkészületeiről, 
megszervezéséről még beszá
molunk — kari és egyetemi 
szinten kerülnek megrende
zésre.

A kari ifjúsági parlamen
teket október 27-én, az 
egyetemit pedig november 

24-én rendezik meg.
Végül a KISZ-bizottság az 

őszi társadalmi munkák kér
désével foglalkozott. Október 
13—17. között — minden 
KISZ-tag számára kötelező — 
társadalmi munkára kerül sor. 
Az ebből befolyt pénz egy 
részét szolidaritási célokra, 
nagyobb részét pedig kollégiu
mi felszerelésekre fosiák 
fordítani. F. P.

Tanévnyitó ünnepség egyetemünkön (
— Áss új íeladaioíihos iytvsodih új tantervűnk —

1976. SZEPTEMBER 11-E
délelőtt 10 óra, a Marx Ká
roly Közgazdaságtudományi 
Egyetem aulája. Fiatalok zsi
bongó sokasága. Az első évesek 
íehérblúzos, sötétöltönyös se
rege, az „öregek”, felsőévesek 
nyarat idéző színes trikói. Az
tán egycsapásra rendeződik ez 
az emberi hangyaboly — meg
kezdődik a  tanévnyitó ünnep
ség. A Himnusz hangjai — 
az énekkar tolmácsolásában 
betöltik a termet — csend — 
még a zsibongó is magába 
száil. Az utolsó taktus elülíé- 
vel az elsősök megkoszorúzzák 
a Marx-szobrot — sokéves ha
gyományt folytatnak ezzel a 
gesztussal. Ezután Berend T. 
Iván rektor üdvözli a vendé
geket, az elnökségben helyet 
foglaló Hanga Mária minisz
terhelyettest, Caál Lászlónét, 
az MSZMP IX. kerületi bi
zottságának első titkárát, Ma
rái Györgyöt, a Budapesti 
Párbizottság alosztályvezető
jét, valamint dr. Kardos Jó
zsefet, az Oktatási Miniszté
rium egyetemi főosztályának 
vezetőjét és valamennyi meg
jelent oktatónkat, dolgozóinkat 
és a hallgatókat. Tanévnyitó 
beszédében rektorunk szól az

országos gazdasági helyzetről, 
aktuális tennivalókról, s első
sorban az ebből következő he
lyi feladatokról.

— NAPJAINKBAN HA
ZÁNK fejlődése fontos sza
kaszhatárának lehetünk ta
núi . . .  Mint a fővárosi ipar- 
fejlődés legutóbbi évei már 
jelzik a fordulatot, egyenesen 
a munkáslétszám csökkenése 
közepette kell megsokszorozó
dó hatékonysággal biztosítani 
az ipar előrehaladását. Hatal
mas műszaki és közeazdasági 
feladat ez. Rendkívüli teen
dők várnak azokra a közgaz
dákra, akik az iparban terve
ző és szervező tevékenységgel, 
a viac igényeinek felderítésé
vel. a továbbhaladás fősze- 
revlőivé válnak. A szépség iz
galma mellett a bonyolult fel
adat felelősségével is szembe 
kell nézniük azoknak a köz
gazdáknak, akik a pénzügyi 
szabályozás, hitelezés, a mak- 
roökonómiai irányítás és ter
vezés területein járulhatnak 
hozzá a népgazdaságilag leg
kedvezőbb feltételek kialakítá
sához, s egyben azoknak a 
magasabb szintű gazdasági

arányoknak formálásához, me
lyek fejlődésünk most megin
dult szakaszában előtérbe ke
rültek. A gyors iparosítási át
törés után ugyanis éppen a 
legutóbbi évtizedtől vált meg- 
figyelhetővé a korábban le
maradt népgazdasági ágazatok 
felzárkózásának folyamata. A 
legszélesebb értelemben vett 
szolgáltatások területei a köz
lekedéstől az áruforgalmon ke
resztül az oktatás- és egész
ségügyig, az építkezési tévé-' 
kenység felgyorsult dinamiz
musa olyan új közgazdasági 
feladatokat állít előtérbe, 
amelyekkel korábbi évtizedek
ben alig találkozhattunk. Sok
szor nem is csak új formában 
jelentkeznek közgazdasági kér
dések, mint az áruforgalom 
vagy a közlekedés esetében, de 
új közgazdasági területeket 
kell kialakítani kutatással és 
gyakorlati tevékenységgel, a 
szolgáltatások közgazdaságtani 
összefüggéseinek kidolgozásá
val és elsajátításával. Nap
jainkban indult meg a mező- 
gazdaság valóságos iparrá vá
lása és ezzel az agrárközgaz
daság új fejezete. A közgaz
dasági munkának fontos sze
repe van és lesz abban, hogy

csökkenő munkaerőlétszám 
mellett tartós, ipari gyorsa
ságú agrártermelést lehessen 
biztosítani.

Ha mindemellett figyelembe 
vesszük, hogy a magyar gaz
daság adottságai következté
ben minden előrehaladáshoz 
rendkívül intenzív külkereske
delmi tevékenységet kell foly
tatnunk, hiszen már az elmúlt 
évtizedekben is minden 1 szá
zalék nemzeti jövedelemnöve
kedés eléréséhez mintegy két 
százalékkal kellett növelnünk 
a külkereskedelmi forgalmat, 
akkor nyilvánvalóvá válik, 
milyen feladatok hárulnak a 
külkereskedelem közgazdasági 
tisztikarára.

A magasabb fejlettségi sza
kaszból, az intenzív gazdasági, 
fejlődés követelményeiből 
reánk háruló bonyolultabb 
feladatok, magasabb követel
mények, hozzátehetjük, a sze
münk láttára átalakuló, vál
tozó világgazdasági közegben 
jelentkeznek. Az új világgaz
dasági feltételek nemcsak né
hány év átmeneti nehézségét, 
de az új körülmények állandó 
elemzésének, a változások fel
ismerésének és különösképpen 
a változásokhoz való igazodás, 
a megfelelő alkalmazkodás kö
vetelményének különlegesen 
nagy horderejű közeazdasági 
feladatát fogalmazzák meg. 
Mindez az egyre jobb felké
szültségű közgazdászok úiabb 
és újabb csapatait igén y li...

A most meginduló 1976/77-es 
tanév ebből a szempontból 
fontos állomás egyetemünk 
életében, az új feladatokhoz 
való igazodásban. Most lépett 
ugyanis életbe új tantervűnk, 
amely egyetemünk oktatási
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együttes üléséről

Az új tanév kezdése alkal
mából megkértük Gondi Jó
zsef oktatási reklorhelyettest, 
hogy az oktatási és tanulmá
nyi fegyelem problémájáról, 
ezzel kapcsolatos aktuális ten
nivalóinkról nyilatkozzon la
punk hasábjain.

— Gondi elvtárs, mi a vé
leménye az előző év ok

tatási fegyelméről?
— A megítélés mindig rela

tív. A négy évvel ezelőtti 
mélyponthoz viszonyítva ja
vult a helyzet. De nem any- 
nyira, hogy azt mondhatnánk: 
még egyszer ennyi javulás 
után már (rendben vagyunk) 
nincs több tennivalónk ebben 
a kérdésben. Az előadásokat 
szinte mindig megtartották, az 
életadók felkészültek, átgon
dolták, mit és milyen szem
pontok szerint mondanak el. 
Nem mondom, hogy színvona
lukon, jellegükön nem lehetne 
még javítani, újabb módszere
ket alkalmazni — de ez már 
nem fegyelmi kérdés. A fő 
probléma a szemináriumokkal 
van. A szemináriumvezetők 
na.gy része nem tudatosan vég
zi munkáját. Hiányzik a fél
évi kurzus megtervezése, an
nak meghatározása milyen fő 
vonaton haladva, hova kíván 
eljutni a csoporttal az oktató. 
Ugyanakkor a felkészülés az 
egyes szemináriumokra sem 
mindig kielégítő. Nem nézik, 
mi hangzott el az előadáson, 
mi szerepel a jegyzetben, nem 
gondolják át, hogy az adott 
képességű csoportnak milyen 
kérdéseket tegyenek fel a té
mával kapcsolatban. Így az
után sok az előadás jellegű 
gyakorlat, amikor végig a 
szemináriumvezető beszél. A 
másik véglet pedig a spon
tán jellegű szeminárium, ami
kor a hallgatók kérdeznek, az 
oktató felet és ebben merül ki 
a szemináriumi munka.

— És hogy van megelé
gedve a tanulmányi fe

gyelemmel?
— Itt is sok a lazaság. En

nek egyik legfontosabb oka az, 
hogy sok szemináriumveze
tő nem követeli meg a hall
gatók folyamatos munkáját. 
Az évközi számonkérések 
időszakosak és gyakran csak 
formai jellegűek.

A beszámoltatások és röp- 
dolgozatok önmagukban nem

képeseik az állandó, tartalmi 
számonkérést helyettesíteni. 
Ez a laza évközi fegyelem 
jelentkezik a vizsgakövetel
ményekben is. Sajnos, nálunk 
nagyon elterjedt a „liberális” 
vizsgáztatás. A hallgatók év 
közben keveset tanulnak, nem 
olvassák el a kötelező irodal
makat. A vizsgaidőszakban 
jön a „nagy hajrá” és a je
gyek ennek eredményét tük
rözik, nem a valódi tudást. 
Különösen a harmadikos, ne
gyedikes hallgatókra vonatko
zik ez: a 4 egész körüli átlag 
nincs szinkronban az elsajá
tított ismeretanyaggal.

— Milyen változtatásokat
javasol?

— Emelni kell az oktatás 
és a számonkérés színvonalát. 
A kettő természetesen csak 
együtt megy, hiszen ha jó az 
oktatási fegyelem, csak álékor 
állíthatunk fel nagyobb kö
vetelményeket a vizsgán. A 
folyamatos számonkérést nem 
dolgozatok és beszámolók tö
megével, hanem a tartalmi 
kérdésre nagyobb súlyt he
lyezve kell megoldani. A sze
mináriumvezető adjon olyan 
vitatémát a csoportnak, amely 
a tananyag ismeretét feltéte
lezi. , „Mozgassa meg” a hall
gatókat, de csak felkészült 
szereplést fogadjon el megfe
lelő szemináriumi munkának.

Az írásbeliséget is jobban 
ki kell használni év közben. 
A szemináriumvezető adjon 
egyéni, illetve csoportos meg
bízatást a hallgatóknak, amely 
könyvtári, otthoni munkát igé
nyel, s amelyet írásban kell 
elkészíteni. Ez egyrészt rend
szeres készülésre ösztönöz, 
másrészt fejleszti a hallgatók 
íráskészségét (ez is sok kifo
gást hagy még maga után). 
Ennek a módszernek a beil
lesztése a számonkérési for
mák közé az oktatóktól is 
több munkát követel, ki kell 
választania a feladatokat, bi
zonyos útmutatást adni, eset
leg menet közben konzultál
ni a hallgatókkal.

Ha sikerül a folyamatos 
számonkérést megoldani, ak
kor megszűnnek az olyan 
problémák is, hogy később 
kezdik, hamarabb felezik be. 
vagy éppen meg sem tartják 
a szemináriumokat. Hiszen

(Folytatás a 3. oldalon.)

Együttes ülést rendezett 
szeptember 15-én az egyetem 
rektori tanácsa, az MSZMP 
egyetemi végrehajtó bizottsá
ga, a KISZ-bizottság és a 
Pedagógusok Szakszervezeté
nek egyetemi intézőbizottsága 
az egyetem tanácstermében. A 
megbeszélésnek egyetlen napi
rendi pontja volt: az 1976— 
77-es tanév feladatai.

A már hagyományos'tanév
kezdő értekezlet résztvevőit 
Szarvas László az egyetem 
pártbizottsági titkára köszön
tötte. majd felkérte a testüle
teket, amennyiben az elmúlt 
év során személyi változás 
történt soraikban, úgy az új 
tagok mutatkozzanak be. Ez 
után a testületek vezetői tá
jékoztatták a megbeszélés 
résztvevőit ez évi legfontosabb 
feladataikról.

A figyelem középpontjában 
a számonkérés 

különböző formái
Elsőnek Berend T. Iván 

egészítette ki írásban benyúj
tott munkaterv javaslatát. A 
rektor a tanév központi fel
adatául jelölte meg az oktató 
és nevelő tevékenység szín
vonalának emelését az elfoga
dott tantervi kereteknek meg
felelő magasabb szintű tan
anyagok kidolgozását, az okta
tási és nevelési módszerek ér
demi továbbfejlesztését, hogy 
előbbre lépjünk az önálló 
hallgatói munka, gondolkodó- 
készség, s az ennek megfelelő 
szóbeli, illetve írásos kifejező- 
készség fejlesztése terén. En
nek megfelelően a figyelem 
középpontjába kell állítani az 
oktatási-nevelési folyamatain
kat, az előadásokat, szeminá
riumokat és a számonkérés 
különböző formáit. További 
lépéseket kell tenni a tanul
mányi. oktatási, valamint ad
minisztrációs fegyelem meg
szilárdítására. Folytatni kell 
képzési rendszerünk fejleszté
sét és a délelőtti tagozatra 
elfogadott tantervi keretekre 
figyelemmel ki kell dolgozni 
az esti-levelező, ilietve kiegé
szítő formát, valamint a szak- 
közgazdász képzés megfelelő 
kereteit. Be kel! fejezni a 
képzéskorszerűsítésből adódó

további feladatokat: elsősor
ban az alternatív blokkok ki
alakítását. Javítani kell a tu
dományos kutatási lehetősége
ket. és fejleszteni a kutató 
munkát, tovább kell haladni a 
személyzeti munka, illetve az 
egyetem káderállományának 
fejlesztése terén.

Lényeges fordulatot kell el
érni az egyetem gazdálkodási 
fegyelmében, takarékos gaz
dálkodással biztosítva a meg
növekedett feladatok ellátását, 
beszűkült, anyagi forrá
sainkból.

A tanulmányi munka 
-  KiSZ-feladat

Dús a program, sok a fel
adat — hangsúlyozta befeje
zésül a rektor — amelynek si
keres végrehajtása csak meg
osztva a kari tanácsok na
gyobb segítségére számítva az 
egyetemi vezető testületek 
munkatársainak aktív közre
működésével lehet.

Veres Pál, a KISZ-vezetők 
előtt álló feladatokat ismertet
te. Az ifjúsági szervezet leg
főbb feladata a tanulmányi 
munkával kapcsolatos. Ezt a 
célt a KISZ-vezetők példamu
tató magatartásukkal igyek
szenek elősegíteni. A jobb ta
nulmányi munkára való ser
kentést ösztönzik a tanulmá
nyi versenyek, a tudományos 
diákköri aktivitás fokozása. 
Ezt a témát tűzi napirendre 
az október végén sorrakerülő 
KISZ küldöttértekezlet.

A szünetre a már minden 
évben hagyományossá váló 
társadalmi munkára október
ben kerül sor. A KlSZ-bizott- 
ság a szüretet úgy kívánja 
megszervezni, hogy az ne sért
se se a hallgatóság érdekeit, 
se az oktatás menetet. Régi 
óhajt juttatott kifejezésre Ve
res Pál. amikor kifejtette a 
testületek előtt, hogy szeret
nék, ha minél több oktató 
venne részt a társadalmi mun
kában.

Az a törekvése a KISZ- 
szervezeteknek. hogy az idei 
TDK-konferencián sokkal na
gyobb diákrészvételt biztosít
son. különösen az elsőévesek 
köréből. Ezzel mintegy le* 
hetőséget adva a tudományos

(Folytatás az 5. oldalon.)

Nagy Márta (ipargazdaság- 
tan tanszék): Mint a legtöbb 
embernél ezen az egyetemen, . 
nálam is két területen jelent- ; 
keznek az évkezdéssel kapcso
latos teendők — az oktatás
ban és a mozgalmi munkában.
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Egyetemi TDK-kon 
november 1 5 - 1 9 .

Dolgozatok beadási határideje: szeptember 27.
A Tudományos Diákkörök

kel kapcsolatos feladataink 
szám bavételét nem csak az új 
tanév kezdete indokolja, ha
nem az a  tény is, hogy ősszel 
rendezzük az egyetemi TDK 
konferenciát. Nézzük először, 
hogy milyen fő eseményei 
lesznek ennek az évnek. A 
m unka nyáron sem szünetelt, 
hiszen egyrészt sokan akkor 
is foglalkoztak tém ájukkal, 
készítették dolgozatukat, m ás
részt — idén először — meg
rendeztük a  Tőke tábort, 
am ely rem éljük jó indítás volt, 
az ott részt vevő elődöknek to
vábbi szakm ai munkájukhoz. 
A táborban összegyűjtöttük, ki 
milyen tém ával szeretne fog
lalkozni, s ennek alapján  be
kapcsoljuk őket a tanszékeken 
folyó TDK-munkába.

Szeptem ber 27-e a  TDK 
dolgozatok leadási h a tá r
ideje, am elynek ism ételten 
kérjük  a pontos betartá 
sát, hiszen a konferencia 
megrendezésére, a dolgoza
tok elbírálására igy is 
igen kevés idő áll rendel
kezésünkre. A dolgozatot a 
tém ában illetékes tanszék
re kell leadni három  pél

dányban.
Kérjük, hogy a témavezető ta 
n ár nevét is tüntessétek fel. 
Ugyancsak három  példány
ban kérünk  egy oldal te rje 
delm ű összefoglalót a dolgo
zatról. A dolgozatokat egysé
ges borítóba kötte tjük  be, 
m ajd mindegyik dolgozatot 
két ta n ár bírál el.

M ár készülnek a  tanszéke
ken az idei TDK-témakörök 
jegyzékei, ezeket összegyűjtve 
még a  konferencia előtt köz- 
zétesszük.

Október 26—31. között ha
zánkban rendezik a Szo
cialista Országok I. Nem
zetközi Tudományos Diák
köri K onferenciáját, am e
lyen egyetemünk négy 

hallgatója vesz részt.
Novem ber 15—19. között ren

dezzük az egyetemi TDK-kon- 
ferenciát, ahol a  dolgozatokat 
előadók , m ellett m inél több 
hallgató és tan ár aktív  rész
vételére szám ítunk. A tavaly i
hoz hasonlóan, szekciókban

az I. d íj: 1500 forint, a  II. 
d íj: 1000 forin t és a III. 
d íj: 500 forint. A legjobb 
dolgozatok képviselik m ajd 
egyetem ünket a  tavasszal 
sorra kerülő országos 

TDK-konferenciákon.
Mi elsősorban az OTDK köz- 
gazdasági szekciójában és m ar
xizmus—leninázmus szekciójá
ban leszünk érdekeltek. Az 
időrendi felsorolás u tán  néz
zük meg röviden, hogy milyen 
terü leteken legfontosabb az 
előrelépés.

A folyam atos TDK-muniká- 
ban központi szerepük van a 
tanszékeknek. Azzal, hogy egy 
tanszéken elkészül a TDK-té- 
majegyzék, s hány hallgató je 
lentkezik erre, még nem be
szélhetünk TDK-munkáról.

A tanszéknek, a  tanszék 
oktatóinak sokkal aktívab
ban kell a diákokat a szak
mai m unka, a tananyagon 
kívül szakmai önképzés 

fejlesztésére ösztönözni.
A szakvezető tanszékeknek a 
hozzájuk tartozó csoportoknál 
ism ertetni kellene, hogy m i

lyen tém ában, k inél milyen 
form ában lehet tudományos 
m unkát végezni. A személyes 
meggyőzést, a  személyes kap
csolatot nem helyettesítheti a 
hirdető táblára k irakott jegy
zék. Különösen fontos ez a tan 
székhez tartozó másodéves cso
portoknál, akik  még nagyon 
tájékozatlanok ezekben a  k ér
désekben. A személyes kap
csolat legfontosabb form ája 
tanár és diák között az oktatás. 
I tt  m egismerve az em bereket, 
a  tanáraknak  törekedni kell 
arra , hogy a legjobb képessé
gű hallgatókat ösztönözzék a 
tananyagot meghaladó szakm ai 
m unkára. Segítsenek nekik  té 
m a és tan ár választásában.

B ár a  TDK elsősorban álla
mi, tanszéki feladat, nagy 
szerepet kell benne vállalnia 
a  KISZ-nek is. Ezen a téren 
is rengeteg a  tennivaló. Ha 
előbb a  tanszékek központi 
szerepéről beszéltünk, akkor 
most az alapszervezetek fele
lősségét, jelentőségét kell k i
emelni.

Az alapszervezeti tanu l
m ányi m unkának része a 
TDK-val való foglalkozás 
is. Az alapszervezeti ta 
nulm ányi felelősnek ezzel 
is foglalkoznia kell, fel 
kell vennie a  kapcsolatot 
a  megfelelő tanszékek 
TDK-felelőseivel, tá jéko
zódnia kell a lehetőségek
ről, meghívni az egyes tan
székekről az ezzel foglal

kozó tanárokat.
Az alapszervezetek lépjenek 
fel ak tívabban a  tanszékeken. 
M inden tanszéken van TDK- 
felelős, aiki tá jékoztatni tud a  
lehetőségekről, segít, ha meg
keresik különböző problém ák
kal. Em ellett a  karokon van 
KISZ TDK-felelős is, aki szin
tén segít, ha hozzájuk fordul
tok.

Természetesen nem egy em 
bernek, nem is csak a vezető
ségnek, hanem  az egész alap- 
szervezetnek, m inden egyes 
tag jának  ügye a  tanulm ányi 
m unka, szakm ai önképzés, to
vábbképzés, az alkotó értelm i
séggé válásnak a  segítése. Ez 
m ár keretet kapott a  komplex 
vállalások rendszerében, de 
még eléggé k iforra tlanok a  
formák.

Az alapszervezet tagjainak 
ösztönözni kell egymást 
TDK-lehetöség szerint kol
lektív TDK írására. Idén 
például az egyik pénz
ügyes alapszervezet közö
sen készít TDK-dolgozatot.
A TDK-m unkát értékelés
nél, ösztöndíj-m egállapítás
nál figyelembe lehet venni.

A tudás sohasem öncélú. Az 
alapszervezet tagjai á ltal ír t 
TDK-t beszélje meg, vitassa 
meg az alapszervezet, akár 
még félig kész form ában. Az 
ilyen v iták  sokat adnának 
m ind a  TDK-t írónak, m ind 
az alapszervezet tagjainak. A 
TDK-konfererieián az alapszer
vezet vegyen részt a  szak jel
legének megfelelő szekció 
m unkájában. Azt hiszem, m in
denki szám ára tanulságos, 
hogy egyetemista társa i milyen 
eredm ényeket értek  el és m i
lyen problém ákkal küzdenek. 
Áz alkotó jellegű gondolkodás 
nem egyesek „kiváltsága”, h a
nem  m inden egyetem ista fel
adata, m ivel csak így válhat 
valóban értelmiséggé. '

M uraközi László

Fotó: Petrich Ákos

Miért asm fásulhatok angolul?
M int derült égből a  villám - 

csapás, úgy é rt bennünket a 
h ír: korlátozták a fakultatív 
nyelvoktatást.

így tö rtén t: angol tanárunk  
bejött az első órára, s igy 
szólt: vagy vállaljuk  azt, hogy 
szigorlatozni fogunk, vagy le 
kell adnunk a nyelvet, s csak 
jövőre vehetjük fel újra. Mi 
ennek az oka, kérdeztük az an 
gol nyelvfelelőstől. A válasz 
egyértelműen és megfelleb
bezhetetlenül hangzott: nincs 
rá  pénz.

Ez a döntés a hallgatóság 
körében élénk fölháborodást 
keltett. Hogy lehet ez? Fel
emelték a  nyelvi órák számát, 
növekedtek a nyelvi követel
mények — am ivel mi egyet 
is értünk, hiszen ez hozzátar
tozik a korszerű közgazdász- 
képzéshez — ugyanakkor ál
dozatul esett a fakultatív  
nyelvtanulás lehetősége, s így

sokak szám ára lehetetlenné 
vált a folyamatos nyelvtanu
lás. Egyet lépünk előre, s 
egyet lépünk há tra?  Joggal 
várnánk azt, hogy ha korsze
rűsödik a  nyelvi képzés, ak 
kor a rra  meglegyen a kellő 
anyagi fedezet.

Hiszen a kényszerű k iha
gyás nem segíti elő a valóban 
korszerű nyelvoktatást. Már 
előre sajnálom  azokat a nyelv
tanárokat, akik az évet (vagy 
éveket) kihagyó diákokkal 
fognak kínlódni. S hogy ez 
mennyi fölösleges energiát 
fog lekötni, azt k ár is részle
teznem.

Nem lehetne valahogy még
is áth idaln i ezt a problém át? 
Hiszen a fakultatív  oktatás
sal könnyebb lesz m ind a 
diák, m ind a tanár dolga.

Ezen érdemes lenne elgon
dolkozni azoknak is, akik a 
pénzt osztják. Agg Zoltán

A  módosított órarend
A tantervm ódosítással é le t

be lépett új órarendet az 
egyetem vezetősége a hallga
tók kérésére némileg módosí
to tta, m ivel az ebédelést, i l 
le tve a  M akarenkóba való á t
érést a  tizenöt perces szüne
tekben nem  lehete tt m egolda
ni.

Az órabeosztás a módosítás 
u tán  a  következőképpen ala
ku lt:

Központi M akarenkóban 
épületben

1. 8.00— 8.50 8.00— 9.30
8.55— 9.45

2. 10.00—10.50 10.00—11.30
10.55— 11.45

3. 12.00—12.50 12.00—13.30
12.55— 13.45

4. 14.15—15.45 14.15—15.45
5. 16.00—17.30 16.00—17.30
6. 17.40—19.10 17.40—18.10
7. 18:20—20.50 18.20—20.50

Tehát a  módosítás csak a
délutáni ós a  nyelvórákra vo
natkozik. Ha a  nyelvóra előtt 
a  hallgatóknak a központi 
épületben van  foglalkozásuk, 
a  M akarenkóban az órakezdés 
és befejezés megegyezés sze
rin t, tíz-tizenöt perccel ké
sőbbre tehető.

Tanévnyitó ünnepség az aulában
Fotó: Tutsek Csaba

J e l e n t k e z z  a  TIT H iú s á g i  
s z e k c i ó j á b a !

A TIT ifjúsági szekciója eb
ben az évben is folytatja m un
káját, s  várja  régi és ú j ta
gok jelentkezését. A szekció 
alapvető célkitűzése: középis-> 
kolás- és szakmunkásképző in 
tézetek klubjainak segítése, 
program jaik összeállítása, vi
ták vezetése.

Amikor két évvel ezelőtt 
m egalakult a TIT ifjúsági szek
ciója, létrehozói abból az el
képzelésből indultak ki, hogy 
jó lenne, ha az egyetemen 
megszerzett tudás nem válna 
„holt anyaggá”, az egyetemis
ták  képesek lennének arra, 
hogy ism ereteiket továbbadják. 
A dolog másik oldala az, hegy 
több felm érés is m egállapítot

ta, hogy a szakm unkástanuló- 
klubok m unkája igen gyei) ;e 
alapokon áll, s nem mindegy, 
hogy a munkásság — közülük 
kikerülő — következő generá
ciója milyen szakmai, politi
kai és általános műveltséggel 
rendelkezik.

A jelentkezők október köze
pétől egy tíz előadásból álló 
sorozaton vesznek részt, m ajd, 
a második félévben, k ijá rhat
nak klubokba. Akik tavaly is 
jártak , azok m ár idén ősszel 
is bekapcsolódhatnak egy-egy 
klub m unkájába.

Jelentkezni október 10-ig le
het, a pedagógia tanszéken, 
Szabóné Berki Évánál.

V árjuk a régi és az ú j je
lentkezőket.

Nagyobb megértést!
Az elm últ napokban a rek 

tori tanács napirendjén  egy 
látszólag nem  nagy horderejű 
kérdés szerepelt: arró l volt 
szó, m iként tud ja az egyetem a 
tetem es telefonszám láját m ajd 
év végén kiegyenlíteni?

Nem most kerü lt először ez 
a kérdés szóba, a súlyos gon
dok, szűkös anyagi kereteink 
m ár korábban jelentkeztek. A 
gazdasági hivatal a nyár fo
lyam án m ár levélben értesí
te tte a tanszékeket, hogy az év 
hátralévő időszakára még 
mennyi „telefonkeretük” m a
radt. Szerkesztőségünk eseté
ben ez az összeg — arányosan 
elosztva — napi háromszori, 
m axim um  3 perces telefoná
lást engedett meg. Minden bi
zonnyal a tanszékeken és az 
egyetem más intézm ényeinél 
sem volt jobb a helyzet.

Most, hogy a rektori tanács 
ú jra  napirendre tűzte a „tele
fonproblém át” a rra  enged kö

vetkeztetni, hogy a nyári kör
levél nem érte el a kívánt ha
tást. Ezért olyan döntés szüle
t e t t  hogy a telefonszámla ren 
dezésére biztosított összegen 
felüli túllépést a tanszékek, in 
tézmények saját zsebükből 
kell, hogy kifizessék. Nem 
népszerű intézkedés, az igaz. 
De, hogy szükségszerű, azon 
nem lehet vitatkozni. Nem azt 
jelenti ez, hogy m egvonják a 
telefont, hiszen az egyetemen 
a telefon nagyon sok em ber
nek a munkaeszköze. Arról 
van szó, hogy az egyetem ok
tatóitól, dolgozóitól nagyobb 
m egértést kérnek : m agánbe
szélgetéseiket igyekezzenek 
csökkenteni és távhívást csak 
hivatalos esetekben vegyenek 
igénybe.

Az egyetem vezetői az em lí
tett döntéssel lényegében azt 
kérik  az itt dolgozóktól: tan ú 
sítsanak nagyobb megértést 
m indannyiunk közös gondja 
iránt.

Fotó: Tutsek Csaba

Hírek, események
Az SG-ben dolgozók tábo

rá t  szeptem ber 17—19. között 
rendezték meg Csillebércén. A 
tábor célja, hogy m indenki, 
aki részt vesz a  szakbizottság 
m unkájában, közelebbről
megismerkedhessen az előttük 
álló feladatokkal. Továbbá, 
hogy fórum ot feretsenek m in
den olyan ötletnek, javaslat
nak, amely m unkájukat jav ít
hatja.

A z Oktatás Módszertani 
N em zetközi Kutatócsoport évi 
konferenciáját szeptember 
20—23. között, Varsóban tart
ja meg. Egyetem ünket dr. 
Szabados Anna, dr. Balázs 
Béla és Veres Pál képviseli.

És felcsattant a taps...
Riesz Miklós tanszékvezető 

egyetemi tan ár előadása után, 
17-én az I. előadóban. M éltán, 
mivel a  pénz keletkezéséről 
nagyszerű előadást ta rto tt n e 
gyedéves hallgatóinak.

k
Az őszi mezőgazdasági m un

kából idén is kiveszi egyete
m ünk a részét, melyet karon
ként szerveznek. A három  kar 
és term észetesen az első év
folyam is október 12-én indul, 
a visszautazás október 17-én 
lesz. Mindenki részvételére 
szám ítunk, annál is inkább, 
mivel a tanítás szünetel. Csak 
nagyon komoly indoklással 
lehet távolm aradni. Ezúton 
kérjük  az alapszervezeteket, 
hogy oktatóikat is hívják meg. 
A bevétel egy részét kollé
gium aink felszereltségének és 
kulturális m unkájának  jav ítá 
sára fordítjuk.

Gyere te is, dolgozz velünk!
KISZ-bizottság

k
Kíváncsian várjuk  az új 

Közgáz Klubot, melyet szom
bat esténként látogathatnak 
az érdeklődők. De azt bizo
nyára még kevesen tudják , 
hogy a vendégek zavartalan  
szórakozására egy 35 fős ren
dezőgárda ügyel, m elynek al
kalm anként te is tagja le
hetsz, 150 forin t honoráriu
m ért. Jelentkezés: Bognár Ta
másnál, II. évf. nemzetközi 
szak.

k
Diákhagyomány: ezt a szót 

olvasva valami különleges, 
évről évre megrendezésre ke
rülő esem ény ju t eszünkbe. 
Sajnos, a Közgázon hagyomá
nyokban még szűkölködünk, 
de a jelek azt m utatják, hogy 
jó irányba haladunk. Bizo
nyítja  ezt. hogy szeptember
25-én egy újabb hagyomány 
kezdetének lehetünk tanúi 
am ikor Koncz Péter klubve
zető ..diákkirállyá” koronázá
sa történik. S egyben ez az 
esemény jelenti az egyetemi 
klubélet beindulását.

Jelenleg K rasznodárban 
tartózkodik egy 20 fős d iák
csoport (külker., illetve nem 
zetközi szakosak) egyhónapos 
intenzív nyelvtanfolyamon, 
Dömölki N atália vezetésével. 
A következő turnus október
3-án indul. Vezető tanáruk  
M élykúti Ferencné lesz.

k
Dr. Gondi József oktatási 

rektorhelyettes szeptem ber 30- 
án a Pozsonyi Közgazdasági 
Akadémia vendége lesz, az 
intézet ötvenéves fennállásá
nak jubileum i ünnepsége a l
kalmából.

★
Ism ét egy új lehetőség k í

nálkozik, hogy a budapesti 
egyetemek, főiskolák hallga
tói megismerkedhessenek egy
mással, közösen szórakozza
nak, játsszanak, beszélgesse
nek, szóval jól érezzék m agu
kat. E rre invitál a Műszaki 
Egyetem INTERMATER klub
ja. Továbbá bem utatkozik egv 
kollégiumi stúdió, a MARTOS 
STÜDIÖ. Első találkozás a 
BME R -klubjában lesz 1976. 
szeptem ber 24-én, délután 5 
órakor.

k
Szeptem ber 25-én rendezik 

meg a Hűvösvölgyben az ipa
r i kari sportnapot. K i-ki a 
kedvére való sportágban in 
dulhat. (Férfi- és női foci, to l
laslabda, futás, távolugrás, 
kötélhúzás stb.) Díjazás az el
é rt eredmények sz e rin t. . .

Sok szurkolóra és még több 
résztvevőre számít a rendező
ség. Találkozás Viü-kor a 
Moszkva térnél.

k
Georgina M artinova, a Po

zsonyi Közgazdasági Akadé
m ia képviselője szeptem ber 
27-én érkezik Budapestre. A 
pénzügy tanszék vendégeként 
tö lt néhány napot egyetem ün
kön.

k
A téli népm űvelési gyakor

la tra  október 10-ig lehet je
lentkezni a pedagógiai tanszé
ken Szabóné Berki Évánál.

k
P árt-vb-ülés volt szeptem 

ber 17-én. ahol beszámoló 
hangzott el az 1975—76. ta n 
év m unkájáról és a tagsági 
könyvek cseréiével kapcsola
tos határozatok végrehajtásá
ról. Ezen kívül a vb megvi
ta tta  a pb 1976—77. tanévi 
m unkaprogram ját, a pb és vb 
I. félévi m unkatervét.

k
17-én játszotta férfi kosár

labdacsapatunk őszi első m ér
kőzését a HERNÁD csapatá
val. A KÖZGÁZ ezzel meg
szerezte első győzelmét: 
104:64 arányban. A legjobb 
dob"k- Németh! 30, K am arás 
21 és Móricz 21 ponttal.



Tanévkezdés oktatói szemszögből
(Folytatás az 1. oldalról.)

jelentkező esetén indul még 
egy szakszem inárium om  kész
letgazdálkodásból a szakköz
gazdászon. A m unka egyrészt 
az egyéni kutatási tém ám ra 
épül, m ásrészt pedig a tanszé
ki feladatokból rám  eső ok
tatási anyag. Ez általában a 
vállalati gazdaságtan szokott 
lenni, de három  féléves 
anyagról lévén szó, ez most 
nem  lesz. A m ásik  ilyen fel
adatom  az alternatív  ipargaz
daságtan előadások és szemi
nárium ok ta rtása  népgazdterv 
elm életiseknek és tan ár C-sek- 
nek. Tavaly tizennégyen vá
lasztották ezt, nagyon kelle
mes, személyes jellegű, in ten
zív foglalkozások voltak, lá t
szott, hogy érdekli őket a té
ma, hiszen azért is választot
ták. E rre egy előzetes kon
cepciót kellett kialakítanom , 
megfelelően szűkítem , szelek
táln i ezt a nagy anyagot. 
Am ikor megvan a jelentkezők 
névsora,, ezt még alakítom, 
személyekre igazítom.

Egyéni ku tatási tém ám  a 
készletgazdálkodás, amiből IV. 
éves, ionr és belker m arketin 
geseknek, valam int ugyancsak

Szakszeminárium
Ugyanebből a tárgyból szak

szem inárium om  is van négy 
V.. éves népgazdterv vállalati 
modellező szakágazatos és hat
IV. éves iparos hallgatóval. 
Ök nyáron szakm ai gyakorla
ton voltak, s mivel a TDK- 
beadási határidő igen közel 
van m ár, neki is lá ttunk  meg
beszélni az anyagiakat. Saj
nos, az derült ki, hogy dolgoz
gattak  ők ugyan a nyáron, de 
az első rázósabb problém á
nál m egálltak. Így csak két- 
három  dolgozat van készen, 
legfeljebb nagyon erős hajtás
sal lehet még három-négy. 
Kár, hogy így alakult, m ert 
meggyőződésem, hogy m ajd
nem  m indannyian képesek le t
tek  volna többet felm utatni, 
ha nem  ilyen közeli a beadá
si határidő, és nem  a nyári 
szünet után van m indjárt. 
H iányzott a folyamatos segít
ség, bíztatás ahhoz, hogy kel
lően haladjanak. Ha a TDK- 
beadási határidők nem  módo
sulnak. jövőre nekünk  kell 
koncepciót változtatnunk.

IV. éves pénzügyi vállalatisok
nak ta rtunk  előadásokat és 
szakszemináriumokat. Ezt né
gyen csináljuk (ketten tanszé
kiek, és két külső). A koncep
ció kialakítása megtörtént. Elég 
sok módszertani problém ánk 
is volt, ugyanis most jelent 
meg példatárral az új jegyzet, 
am it Chikán A ttilával írtunk 
tavaly, és így, az eddig elő
adáson leadott anyag jó része 
m egtalálható a jegyzetben. 
Fejtörést okozott az is, hogy 
hogyan fogadtassuk el, ho
gyan szerettessük meg a hall
gatókkal az anyaghoz kapcso
lódó m atem atikai modelleket, 
hová helyezzük ezt a részt, 
hogy ne csússzunk vele közel 
a vizsgaidőszakhoz, am ikor 
m ár más köti le a diákok fi
gyelmét. Végülis csökkentettük 
az előadások számát, a sze
m inárium okét növeltük, és az 
első előadáson leadtuk az 
egész készlettémát, hogy az
után tetszés szerint lehessen 
ráfűzni az egyes részproblé
m ákat. Ezt az első előadást 
én tartottam . Egy egész hét
vége rám ent a felkészülésre, 
míg sikerü lt egy előadásiba 
összes üríteni az anyagot.

a TDK jegyében
Ebhez a szakszem inárium 

hoz kapcsolódva volt még egy 
év eleji előkészítő feladatom. 
Szakszem inaristáim  rendszere
sen k ijá rnak  a Csepel Művek 
különböző vállalatainak anyag- 
ellátási osztályaira, ahol sa
já t m aguknak, és a műveknek 
egyaránt fontos készletgazdál
kodási problém ákkal foglal
koznak. Ök 400 forintot kap
nak ezért, a  vállalat pedig 
dolgozatokat, a tanulm ányo
zott problém ákról. Figyelem
be véve a hallgatók kívánsá
gait is. m egegyeztünk a Cse
pel M űvek anyagellátási fő
osztályával a tém ákban, hogy 
ez a m unka is kezdődhessen 
a tanévvel együtt.

A kutatóm unkám ról röviden 
annvit, hogv a szocialista v á l
la la t kutatási főirányban m ár 
m ajdnem  egész éves m unka
tervünket te ljesíte ttük  a mi 
résztém ánkban. Az én tanul
m ányom at augusztus végén 
m ár meg is vitattuk. Ezen kí
vül egy tanszéki vállalati m un
kát is elkezdtünk.

Költségvetési bonyodalmak
A társadalm i m unkák egy 

része is elkezdődött. .Tavaly 
a laku lt egy közgazdasági fel
vételi előkészítő bizottság, 
am elynek az öt felsőoktatási 
intézm ény Studium  Generále 
tevékenységének koordinálása 
és finanszírozása a célja. En
nek a bizottságnak a titkára

vagyok. A nyáron stúdium - 
táborokat látogattam , ezek ta 
pasztala tairól kellett most ír 
ni egy beszámolót, elkészíteni 
az új m unkatervet és a költ
ségvetést. Ez utóbbi a legne
hezebb. Nyolcszázezer forintot 
kaptunk az OM-en keresztül, 
de ennek jelentős részét el-

A z o k ta tá s i
és tanulm ányi fegyelem
(Folytatás az 1. oldalról.)

akkor oktatónak, hallgatónak 
egyaránt érdeke lesz kihasz
nálni a  rendelkezésre álló 
időt.

— Milyen intézkedéseket 
terveznek ennek megvaló

sítására?
— Nem hiszem, hogy for

mai, adm inisztratív intézkedé
sekkel sokra lehet menni. Az 
egyetemi tanácsnak benyúj
to tt m unkaterv-javaslatunk
ban tanszéki, kari és össz- 
egyetemi felm érő-értékelő fó
rum ok felállítását tervezzük. 
A tanszék kiválaszt egy elő
adást, vagy szemináriumot, fi
gyelemmel kíséri m unkáját és 
véleményezi. Ebbe bevonják 
más, kapcsolódó tanszékek 
(például: a politikai gazda
ságtan, az ágazati gazdaság
tanok) oktatóit és a TKR-en 
vagy egyéb , KISZ-fórumokon 
keresztül a  hallgatókat is.

Fontos, hogy a hallgatók kép
viselői szerezzenek széles Kö
rű  inform ációkat, felkészülten 
vegyenek részt ezeken az ér
tekezleteken. A hallottakat 
m egvitatják, értékelik  és ha
tározatot hoznak. Kari szinten 
a  kári tanács foglalkozik a 
felm erülő kérdésekkel, a  leg
kiemelkedőbb problém ák pe
dig a rektori tanács elé ke
rülnek. Ezekben a szervekben 
term észetesen szintén helyet 
foglailnak a hallgatók képvi
selői is.

Az évközi és év végi szá
m onkérést értékelni igen ne
héz dolog, hiszen itt  elvi és 
módszertani problém ák m e
rü lnek fel. Az egyetemi neve
lési tanácsot kértük fel, te
kintse á t a szám onkérés gya
korlatát és dolgozzon ki ja 
vaslatot a felm erülő problé
m ák megoldására.

Pál K ata

FELHÍVÁS!
Egyetemünkön egy éve indult 

meg a M unkás-Diák Vitakör 
szervezése. A mozgalom lénye
ge, hogy egyetemi hallgatók 
részt vesznek a m unkás fia ta
lo k  KISZ-gyűlésein, ahol poli
tikai vitakör keretében együtt 
beszélnek meg aktuális politi
kai és belső vállalati esemé
nyeket. Politikai vitakörökre 
kéthetenként, az egész évre 
közösen felállított program  
szerint kerül sor. Egy vitakö
rön két egyetemi hallgató vesz

részt, a v itakört nem ők veze
tik. Szerepük, hogy ism erete
ke t ad janak  át, tanuljanak, 
aktívan vegyenek részt a v itá 
ban. A kezdeti jó tapasztalatok 
alap ján  kérjük  azokat, akik 
szívesen bekapcsolódnának a 
M unkás-Diák Vitakör m unká
jába, hogy jelentkezésüket a 
KISZ-bizottságon, a szakbi
zottság borítékjába tegyék.

Matolcsy György,
a szakbizottság vezetője

vitték a táborok. Most fő a 
fejünk, hogy év végéig ki tu- 
dunk-e jönni a pénzből. 
Egyébként nagyon érdekes, 
hogy noha mind az öt intéz
mény közgazdasági jellegű és 
felsőfokú, mégis rengeteg baj 
van a költségvetéssel. Mind 
az öt többet költött eddig a 
megengedettnél és ráadásul 
néhol ezt még észre sem vet
ték.

Másiik társadalm i funkcióm, 
a kollégiumi nevelési tanács
adó testület titkáraként nyá
ron m eglátogattam  a szakkol
légiumi tábort is. Megismer
kedvén az újonnan felvettek
kel, elvállaltam  a vállalat
gazdaságtan szekció másodéve

seinek irányítását. Most kezd
jük velük is a m unkát, ami 
eléggé speciális lesz, m ert ez 
nem egyezik az egyetemi vál
lalati gazdaságtanoktatással, 
m ert ők még csak másodéve
sek és a későbbi tanulm ányaik 
során kapnak igargazdaságtan- 
oktatást. Ezért úgy terveztem, 
hogy inkább az egyéni kuta
tási módszereket, közgazdaság: 
intelligenciát, problém aérzé
kenységet, önálló gondolkodást 
„tanulunk” m ajd egy évig.

Gyakorlatilag m inden szá
lon beindult nálam  az új tan 
év, csak még a nevelési ta 
nácsadó testület m unkaprog
ram ját kell később elkészíteni.

Rendhagyó félév
Tóth Tamás (külker, tan

szék) : Eléggé rendhagyó, ti
pikusnak sem m iképp nem  te
kinthető félév áll előttem. Ez 
alatt azt értem , hogy az okta
tóm unka és egyéb tevékeny
ségek közötti arányok megle
hetősen eltolódnak az utóbbiak 
javára. Ennek egyik oka az, 
hogy nálunk általában sem 
azonos a félévek terhelése, a 
tárgyak egym ásra épülése, há
rom féléves tárgyak m iatt á l
talában a második félév az 
erősebb. Ehhez já ru l még az, 
hogy e félévben védem a kan- 
didaturám at, am it a vállalati 
külpiaci politika és eszközei 
tém ában írtam , s  am ihez kap
csolódóan október elején filo
zófiából. politikai gazdaság
tanból és külker, gazdaságtan
ból vizsgát is kell tennem. 
Így ebben a félévben m ind
össze négy-öt órám  lesz (a

m ásodik félév óraszáma álta
lában ennek a  duplája). 
Szakszem inárium ot vezetek 
nappalin és estin, valam int a 
közgazdász továbbképzőn is 
lesznek óráim . Ezzel kapcso
latban aktuális feladat most 
szakszem ináristám k nyári 
szakm ai gyakorlatról készült 
naplóik, beszámolóik ellenőr
zése, megbeszélése. El kell ké
szíteni m unkatervünket is, vé
gigondolni, hogy ki m it csi
nált, hol járt, m it olvasott. 
Ezekhez kapcsolódóan van egy 
tanszéki feladatom  is — 
tárgyfelelős vagyok. Ez n á
lunk annyit jelent, hogy a 
tárgy felelősnek kell gondos
kodni arról, hogy m inden órát 
m egtartsanak, hogy meglegyen 
a féléves foglalkozások tem a
tikája, szemináriumos tá r 
gyaknál az első pár szem iná
rium  részletes terve.

JHpiomamunka dömping, államvizsgák
Ami nálunk, így év elején, 

a m unka zömét adja, az a 
diplom am unkák értékelése, 
m ajd az államvizs-gáztatás. 
Százegynéhány diplom am unka 
fut be tanszékünkre nappali
soktól, estisektől, m érnök-köz
gazdászoktól. Szeptem ber else
je  a beadási határidő, és ok
tóber elejéig el is kell olvas
ni, véleményezni azt a lő—12 
dolgozatot, ami egy oktatóra 
jut. Persze, ezek egy része 
nem ism eretlen, hiszen szak- 
szeminarilstáínk nyáron is ju t
ta ttak  el hozzánk kézírásos fe
jezeteket. Ez körülbelül fele 
az összes bírálandó m unká
nak. Sok adm inisztratív  ten 
nivalót is hárít ránk  ez a 
munka. Kezdve attól, hogy né
ha a fél várost végig kell te
lefonálni, egészen odáig, hogy 
például beteg az adm inisztrá
torunk, s így most mi postá
zunk. Ezután október 13. és 
28. között lesznek az állam 
vizsgák. Ez a  tizenöt napos

periódus nonstop vizsgáztatás
sal te lik  majd.

A félév folyam án — jórészt 
tanszéki kollektívával — jegy
zetet írunk vállalati külker, 
gazdaságtanból, am it jövő év 
második félévében oktatunk. 
A nyomdai átfutási időt is be
kalkulálva, azonban e félév
ben kész kell lennünk a 
nyersfogalmazványokkal. Ez 
azt jelenti, hogy jó néhány 
tananyagvitánk is lesz a félév 
folyamán. Nyáron leadtam  
egy. könyvet is a kiadónak, 
am it most kapok vissza a 
lektortól. Azon is lesznek ja 
vítani valók.

A társadalm i m unkák még 
nem indultak  be, de o tt is 
lesz m unka, b ár talán keve
sebb, m int tavaly, am ikor a 
tagkönyvcsere kapcsán folyta
to tt beszélgetések elég sok 
m unkát ad tak  (egyetemi ta 
nácstag és pártvezetőségi tag 
vagyok). Ügy néz ki, a kevés 
óraszám m ellett sem panasz
kodhatok m ajd unalomról.

Évnyitó az aulában

A diákok megkoszorúzták M arx Károly szobrát

Tanévnyitó
ünnepség

egyetemünkön
(Folytatás az 1. oldalról)

kereteit érdemlegesen m egújí
totta. A z új tantervben rea
lizálódó egészséges felismerés 
— s ez évtizedünkben nem 
zetközi jelenségnek ítélhető —, 
hogy a felsőoktatásnak nem  
szabad a specializálódás foko
zásával versenyt futnia az is
meretanyag állandó bővülésé
vel. Az a gondolat határozza 
tehát meg új tantervűnket, 
hogy az egyetem i alapképzés 
m inél átfogóbb, kom plexebb  
és a különböző szakok között 
lehetőség szerint m inél inkább  
konvertálható legyen.

Ennek jegyében az előző 
évek 28-féle közgazdasági d ip
lomájával szemben  — a há
rom tanárszakot is figyelembe 
véve — egyetem ünk a jövőben  
tizenegyféle diplomával bo
csátja majd ki hallgatóit.

A z  összevontabb szakképzés 
keretében  a korábbi ágazati 
és funkcionális képzés jobb 
szintetizálására törekedünk és 
erőteljesebb egységet igyekez
tünk biztosítani a m ikro- és 
makro-közgazdasági ismeretek 
tanításában. Ennek m egfele
lően biztosítja a tanterv, hogy 
ne csak egy szűkebb speciali- 
zációt választó hallgatói cso
port, hanem  m inden közgaz
dász hallgató megfelelő kü l
kereskedelm i, szervezési, vala
m in t piaci ism eretekkel is 
rendelkezzen, hogy minden  
szakon biztosítsuk a szükséges 
vállalati ismereteket, de több 
elm élettörténeti és technikai 
alapismeretet is biztosítsunk, 
ezzel a szakok közötti élesebb 
különbségeket lebontva, erő
sítsük az általános közgaz
dászképzést, alapot nyú jtva  a 
legkülönbözőbb területeken  
történő továbbképzéshez, a 
konvertálhatóbb közgazdasági 
ismeretekhez. Ezzel term észe
tesen a gyakorlatban minél 
jobban alkalm azható ism ere
tek, készségek elsajátítását 
k ivárjuk  megalapozni.

M indez összefügg az általá
nos alapozó képzés erősítésé
nek törekvésével, az elméleti

közgazdasági-társadalom
tudom ányi ism eretek oktatá
sának kiszélesítésével és a 
nyelvoktatás fejlesztésével is. 
(egyes szakokon 2—2,5-szere- 
sére em eltük a nyelvóAk szá
mát).

Az összevontabb oktatási 
szerkezet egyben a tantárgyi 
szétaprózottság jelentős csök
kentésére vezetett: o tantár
gyak száma m integy egyötöd
del csökkent.

A z  előbbiekben em lített cél
kitűzések egyik fontos eszkö
zeként tan tervűnk jelentősen
— 14—20 óráról 26—34 órára
— bővítette az alternatív vá 
lasztás lehetőségét is. A  felső 
évfolyam okon  az alternatívan 
választható órák szám a eléri 
az összes órák egyötödét, egy
negyedét. Ebben a keretben 
hallgatóink tan tervűnk  új 
módszertani elem eként nem 
csak egyes tárgyakat, de 3—5 
tárgy összefüggő rendszerét 
jelentő alternatív blokkokat is 
választhatnak. E blokkok  nem 
a szakképzés további specia- 
lizálását szolgálják, hanem a 
képzés érdeklődés szerinti k i
egészítését, esetleg éppen a 
kom plexitás igényével, más te
rületek megismerésének céljá
val. A z  alternatív tílokk révén  
a  hallgatók például részlete
sebben m egism erkedhetnek a 
szocialista országok közgazda- 
sági problémáival, vagy re
gionális gazdasági kérdésekkel, 
esetleg a munkagazdaságtan, 
vagy üzemszociológia területé
vel Érdemes megjegyezni, 
hogy a legeredményesebb hall
gatók egy-egy tanszékhez, ta 
nárhoz kaocsclódva, lehetősé
get kapnak  a rra  is, hogy az 
alternatív  blokkok órakereté
ben a tanszék által jóváha
gyott egyéni feladatokat old
janak meg. esetleg más egye
tem eken bizonyos kiegészítő 
ism ereteket szerezzenek. . ,

Az új tan terv  azonban te r
mészetszerűen csak kereteket 
Teremtett, amelyek között m ár 
e tanévtől fontos további tar
talm i kérdésekkel nézhetünk  
szembe. így  például — a vizs
gák számának csökkentése ta
laján — napirendre tűzzük a 
számonkérés egész rendszeré
nek áttekintését az elsőtől az 
utolsó évig, a vizsgák és az év

közi számonkérés módszereit, 
tartalmát és formáit.

Amint a módszertani kérdé
seknél, úgy a tananyagok ta r
talm a tekintetében is a kép
zés további korszerűsítésének 
csak egyik állomása lehet a 
bevezetésre kerülő új tanterv. 
Ehhez m inden esetre nagy 
segítséget nyújt, hogy tan ter
veinkhez elkészítettük összes 
tan tárgyunk program ját, s 
ezeket három  kötetben közre 
is bocsátottuk. Éppen e tart- 
anyagprogram-munkák teszik 
lehetővé az egyes tantárgyait 
belső szerkezetének, felépíté
sének, tartalmának, más tár
gyakkal való kapcsolatának 
alapos elemzését, am i már e 
tanévtől az egyetem tananya
gainak, tankönyveinek m ód
szeres megvitatását indítja el, 
s egyes tan tárgyak  esetében 
a koncepcionális újragondo
lást is magában foglalja, hogy 
a nem  kívánt, tú lzott átfedé
seket kiküszöböljük, illetve 
módszeresen felm érjük azokat 
a területeket, amelyek jelen
leg hiányoznak oktatásunkból.

M int minden esetben. az 
egyetemi képzés fejlesztésében 
sem képzelhetők el az előz
m ényekkel szakító ugrások, 
csakis a folytonosság és vál
tozás d ia lektikus egységében 
érhető el a feltételekkel reá
lisan számoló előrehaladás. A z  
új tanterv és az ehhez kap
csolódó oktatásm ódszertani és 
tananyagfejlesztés! , m unkák, 
m iközben egyetem ünk oktatá
sában „ az elm últ több m int 
negyedszázadban elért m in 
den fontos eredm ény megőr
zésére törekszenek, m egkísé
relnek választ fogalmazni ko
runk egyik legégetőbb oktatá
si kérdésére, arra a koráb
ban már em lített dilemmára, 
hogy vajon m ikén t lehet jól 
reagálni az ism eretek gyors 
bővülésére. Ezt a választ tan 
tervűnk úgy fogalmazza meg, 
hogy a tartós elm életi össze
függések, módszertani ismere
tek ' és gyakorlati alkalmazá
suk megtanítására törekszik.

O ktatásunk fejlődésének, a 
közgazdaságtudomány jelen
tős hazai és nemzetközi ered
m ényeinek birtokában a m a
gasabb fejlettségi szintre 
em elkedett magyar népgazda
ság közgazdasági szakember- 
igényét jobb, eredményesebb 
oktatással, oktatásszervezéssel, 
önfeláldozó, szívós, többre tö
rő tanulm ányi m unkával kell 
szolgálnunk.

BESZÉDÉT KŐVETŐEN 
Berend T. Iván  bejelenti, hogy 
egyetem ünk felterjesztése 
alapján dr. Polinszki Károly 
oktatási m iniszter címzetes 
egyetem i tanári cím et adomá
nyozott dr. Ganczer Sándor
nak, az Országos Tervhivatal 
elnökhelyettesének és dr. 
Kende Istvánnak, a K ülügy
m inisztérium  főosztályvezető
jének. Címzetes egyetem i do
censi címet kapott dr. Botos 
Katalin, a Pénzügykutató In
tézet osztályvezetője, dr. Pa
taki Balázs, a Vasipari K uta
tó Intézet tudományos főm un
katársa, dr. Vas Zoltán Péter, 
az M TA tudományszervezési 
csoportjának tudományos fö- 
munkatársa és dr. Szalontai 
Valér, az V V A T E R V  m űszaki 
gazdasági tanácsadója.

Ezt követően kerül sor a 
tanévnyitó ünepségek im m ár 
hagyományos, kedves színfolt
jára . Öllé Lajos, az ipar kar 
dékánja ism erteti az egyete
mi tanács határozatát: négy, 
ötven éve végzett közgazdá
nak. dr. János Máriának, dr. 
Strassenreiter Ignácnak, dr. 
Takács Im rének és dr. Timon  
Árpádnak  eredm ényes szak
mai és közéleti tevékenysége 
elism eréséül egyetem ünk ta
nácsa aranydiplomát adomá
nyoz. Az aranydiplom ákat a 
rektor adia át az ünneoeltek- 
nek, am iért dr. Takács Imre 
mond köszönetét m indnyájuk 
nevében. Az ünneni hangula
tot fokozza egy Baeh-kórus- 
mű. a Honszeretet dallam ának 
felesendülése az énekkar to l
mácsolásában.

Ezután az elsősöké a fősze
rep, az eskü szövege zúg vé
gig a termen, ő k e t Veres Pál, 
az egyetem K ISZ-titk j? a kö
szönti. Végül a rek to -/zársza
vával. s' az Inte y acionálé 
hangiaiva] zárul a rövid, de 
tartalm as és szép ünnepség.



KISZ-vezetőképző tábor Csopakon
M agam és a  beszélgetések 

u tán  ítélve, társa im  nevében 
ás elmondhatom, hogy a cso
paki KISZ-vezetőképző tábor
ban jól éreztük m agunkat. 
Kellemes légkörben folyt a 
m unka — m ég az időjárás is 
kedvezett nekünk, így nem  
csoda, hogy néha szerettük 
volna a  Balaton hűs hullám ai
ba vetni m agunkat. De első 
volt a m unka, hiszen abból a 
célból gyűlt i t t  össze csaknem 
150 em ber, hogy az elő ttünk 
álló feladatokat, célokat meg
vitassuk, a  problém ákra m eg
oldásokat ta láljunk , illetve 
kapjunk. Igaz, adva volt m in
den feltétel a zavartalan m un
káihoz, sporthoz és szórakozás
hoz, m ivel egy nagyszerűen 
felszerelt, szép táborban tö l
tö ttük  el azt az öt napot. Ta
lán kicsit kevés is volt ahhoz, 
hogy m inden téren  alapos 
m unkát végezzünk, am ihez 
hozzájárult az is, hogy a prog
ram ok sorrendiének összeállí
tása nem  a  legszerencsésebb 
volt.

Előadásra várva

ces késéssel beliheg órára, az- — ism ét a beszélgetésekre há
zal vigasztalja m agát, jó, jó vatkozva — egy ideig jól érez- 
fegyelmezetlen, de legalább tűk  m agunkat, sokat nevet- 
jóllakott. tünk, rohantunk  össze-vissza,

Délután a K ISZ  pártirányí- mivel a feladatok term észete 
fásról tartott előadást Szarvas ezt kívánta. De ta lán  jobban 
László az egyetemi pártbizott- _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _
ság titkára, am it kari szinten  
eszmecserék követtek.

meg kellett volna gondolni, 
hogy m it és m en n y it. , .

Másnap délutánra akadály- 
versenyt tervezett a táborve- 
zetősóg a  K ol oska-völgy be,
amely sajnos csak részben va
lósult meg az időjárás szeszé
lye miatt.

Este a  Neo Prim itív  m utatta  
be igazi form áját. Akik a 
KEN-en m egrendezett ron
gyosbálon lá tták  a műsorukat, 
el tud ják  képzelni. Esténként 
a műsorok után Disco szol
gáltatta  a zenét a  táncotoknak.

Végezetül: a  tábor m unká
ja sok szempontból építő volt, 
erősítette a m unkafegyelm et, a 
közösségi szellemet és a ki
hovatartozást. Felm erült szá
mos olyan kérdés am elyre még 
a válasz nyitott, de a  továb
bi fegyelmezett k itartó  együtt
működés — rem éljük — ezek
re is m egadja a választ.

M — V

A  legelső előadást dr. Nagy 
Sándor, a K ISZ  K B  titkára  
tartotta a K ISZ  IX . kcmgresz- 
szusáról. A beszámoló jelle
gű ism ertetés nem  törekedett 
élmények, színes események 
elm ondására, inkább a  fő ta r
talm i jellemzőket, a k ia lak í
to tt irányelveket vázolta. Az 
egyetem istákról a tanulás, a 
társadalm i munka, az eszmei- 
politikai képzés, és a tömeg
sport kapcsán esett szó. E té
m ákkal kapcsolatban néhánv 
konkrét, akcióról, eseményről 
javaslato t is hallottunk. Az- 
előadás alapvetően az általá
nos elképzelésekről szólt, az év 
eleji sürgető, konkrét tenn i
valók megoldásához kevés se
gítséget nyújto tt.

A  következő napon az idei 
mozgalmi év egyetemi felada
ta ival foglalkoztunk.

Délelőtt Veres Pál, a K ISZ -  
bizottság titkára beszélt az áp
rilisi határozat eddigi végre
hajtásáról, a szervezet terve
zési rendszeréről, az egyéni 
vállalásokról. Kiem elte a leg
fontosabb eredm ényeket és ne
gatívumokat, részletesen fog
lalkozott a  szervezet különbö
ző szintű működési egységei
nek  kapcsolatával, irány ítá
suk  elveivel. A z előadás kr iti
kus szem lélettel értékelte az 
eddigi m unkát, racionálisnak 
tűnő elveket fogalmazott meg 
a tervezés számára.

M egvalósításuk azonban nem  
várható  egyik napról a  m ásik
ra, ehhez az eddiginél sokkal 
jobb együttműködés és in fo r
m ációáram lás szükséges.

Délután a tanulm ányi m un
ka került napirendre. A  ka
ronként külön ta rto tt v ita  so
rán, szó esett a legfontosabb
ró l; a tanulm ányi versenyről, 
a  TDK-körökről, a novem ber
ben so rra kerülő TDK-konfe- 
renciáról. Sokféle vonatkozás
ban és élesen m erültek fe l a 
tanulm ányi fegyelem m el kap
csolatos kérdések; a  csoportok 
közös m unkája, a lelkiism eret
len  diákok problém ája, a ta 
nulm ányi versenyek kétes ösz
tönző szerepe, az oktatók és a 
hallgatók kapcsolata. Az el
hangzott javaslatokat a v ita 
vezetők gondosan feljegyezték.

M ásnap reggel Berend  T. 
Iván rektor tartotta meg szo
kásos év eleji tájékoztatóját 
az új tanévről.

M egtudtuk, hogy idén sem 
várható  a kollégiumi helyzet 
javulása, nem  lesz több tan 
terem  az épületben, nem  csök
ken a  tankörök létszáma, nem 
nőnek az egyetem anyagi le
hetőségei, csupa nem . nem, 
nem . Változott viszont az óra
rend. Nagy érdeklődéssel v á r
tu k  a  m ódosítás szám unkra 
eddig felfoghatatlan várható  
előnyeit, am elyek a  változást 
indokolhatták. Szó esett többek 
között arró l, hogy hasznos az 
órák hosszának növelése, am e
lyet az óraközi szünet is segít 
hatékonyan kihasználni, meg 
arról, hogy a korábbi (csúcs- 
forgalmit utazás a hallgatók 
kis részét érin ti csupán.

Nekem nagyon tetszett, hogy 
előző nap a hallgatók önkriti
kusan vitatkoztak a tanu lm á
nyi fegyelemről, keresve a le
hetőségeket a helyzet jav ítá
sára. Egy biztos: a 15 perces 
„ebédszünet” csupán a rra  elég, 
hogy jó nagyot sziooantsunk a 
m enza levegőjéből. A diák 
azonban makacs fajta, m in
denáron ebédre törekszik (to
lakszik) és am ikor 15—20 per-

A  közművelődési bizottság 
előre kiadott, túlnyom órészt 
semmitmondó (és azt is ho
gyan!) stencilje u tán  nem  so
k a t vártam  a ku ltu rá lis te r
vekről szóló előadástól- Az is
m ertetés 'azonban meglepően 
töm ör, pontos, lényegre törő 
volt. Az ezt követő karon
kénti beszélgetés is azt bizo
nyította, hogy a művelődés, és 
a klubok vezetői pontos ter- 
vekke l.jn á r most naptári rend
be á llított programokkal áll
nak készen, konkrét elképezlé- 
seiket lelkesen készítették elő. 
Érdeklődnek egymás m unkája 
iránt, részletes tájékoztatási, 
jelentkezési dátum okat, kezdési 
időpontokat tudnak  mondani. 
Tetszett, hogy végre valaki 
nem  nap írró l olvassa a véle- 
nyét: és a m unkájáról fejből 
is be tud számolni: Nem va
gyok biztos benne, hogy m in
den sikerül, am it kigondol
tak. De megérdem elnék, hogy 
így legyen!

A  vonaton hazafelé beleol
vastam  a táborról faggatózó 
kérdőívekbe. Az egyik kérdés 
valahogy így hangzott: m ilyen
nek  ta láltad  az előadások té 
m aválasztását, színvonalát? Az 
aláhúzandó válaszok a  követ
kezők voltak: gyenge, megfe
lelő, jó, kiváló.

A  m egjelöltek között a leg
gyakoribb a  megfelelő volt.

A m it a minőségi rangsor
ban, ugye megelőz a jó és a 
kiváló. *

M int m inden ifjúsági tábor
ban, i t t  sem hiányozhatott a 
sport és a szórakozás. Erről 
is szeretnék kicsit részleteseb
ben beszámolni, s  egy-két do
logról vélem ényt is mondani. 
A tábor sportéletével kezde
ném  a  sort, és nem  véletle
nül. Egyre gyakrabban hall
juk  a sport jelentőségét a m in
dennapi életben, sőt mozga
lom is indu lt az „edzett ifjú 
ságért”. Azt m indannyian jól 
tudjuk, hogy nem  elég csupán 
beszélni róla, hanem  elsősor
ban cselekedni kell. A tábor
ban ism ét bebizonyítottuk, 
hogy igenis szeretünk sportol
ni, ha a fe lté telek is adottak.

Az úgynevezett „szórakozta
tó brigád” feladata le tt volna, 
hogy a napi m unkák után a 
szabad idő eltöltése színvona
las és kellem es legyen. Ez hol 
jól, hol kevésbé jól sikerü lt is, 
de nézzük csak sorban az ese
ményeket. Rögtön az első 
este hallhattunk N ém eth  M ik
lóstól, a névgazdterv tanszék  
adjunktusától egy nagyszerű  
élménybeszám olót a Harvard 
egyetem en eltöltött hónapok
ról.

Az első évfolyamosok kivé
telével m indannyiunknak is
m erős a  név: „Neo P rim itív”. 
Mivel az együttes tag jai idén 
végeztek, így csak  hiányos lé t
szám m al jöhettek el a tábor
ba, de a  hangulaton ez nem 
változtatott semmit. Egy esté
re  azért m egtagadták stílusu
ka t és a spanyol polgárháború 
40 éves évfordulója alkalmából 
összeállítottak egy zenés
verses műsort, az .,ezernyelvű, 
egvszívű brigádról”. Ezt meg
előzően három  kisfilm et néz
hettünk  meg, am elyeket sem 
technikai, sem minőségi szem
pontból nem  ta lá ltunk  jónak, 
kivéve a m ájus 1-i felvonulás
ról készített filmet. A harm a
dik este ism ét nagy össze- 
csaoás következett a karok 
között, de ekkor m ár nem 
sportban.

Ezen a szellemi vetélkedő
nek nem  nevezhető valamiij

V

gyulai. G im nazista korában e l
sősorban a  m atek érdekelte, 
így először a Műszaki Egye
temre, később a szegedi TTK- 
ra  akart menni. Negyedikes 
korában vára tlanu l — m in t 
em lítette részben személyi te r
mészetű indokok m iatt — úgy 
döntött, hogy a  Szegedi O r
vostudományi Egyetemre je
lentkezik. Az elham arkodott 
döntés nem  is vezetett jóra, 
nem  érezte jól m agát és egy 
hónap után  abbahagyta orvo
si tanulm ányait. Egy évig dol
gozott a postán, segédmunkás 
is volt. 75-ben jelentkezett 
hozzánk.

A m iért m egint nem  tú l 
egyértelmű. Csak a m ateksze
rete t kevés volt ahhoz, hogy 
a Műszaki Egyetem, vagy a 
TTK m ellett döntsön, de mi
után a történelm et szerette, 
ide jelentkezett és sikeresen 
felvételizett. P illanatnyilag még 
nem  nagvon tud ta  m it v á r  az 
egyetemtől, m ire  kíváncsi. Sza
kosodási tervei között a nem 
zetközi és a népgazdasági terv  
szak szerepel.

Amilyen pirbe-gurba volt 
Csarnai József útja , olyan egye
nes

Wolf Sáráé.

Ö pesti a Teleki B lanka Köz- 
gazdasági Szakközéoiskolában 
érettségizett, így eleve adva 
volt. hogy hozzánk lövőn. Ta
valy sikeresen felvételizett,

faggattam . Ö harm adikos ko
rában döntötte el, hogy ide je 
lentkezik. M iután a hum án- 
és a reáltárgyak egyaránt é r 
dekelték, kompromisszumként 
született ez a  megoldás. A 
szakválasztásról még volt el
képzelése, viszont igen világo
san  megfogalmazta, hogy itt 
az egyetemen sokoldalúságát 
nem  feladva, reméli, meg fog
ja  ta láln i az érdeklődésének 
megfelelő szakot és tárgyakat.

A fogadalom tétel után h ár
m an nyilatkoztak. Nem bú
csúztunk el tőlük, m ert fél
évkor m egint szóra b írjuk  őket 
arról, hogyan valósulnak meg 
a most még halvány körvona
lú  elképzelések, m it szűrnek 
m ajd le egy félév tapasztala
taiból.

Addig is tanulni való lesz 
bőven, tehá t hajrá  gólyák, 
érezzétek jó l m agatokat n á
lunk!

Köves

Tizenegyedikén délelőtt ün
neplőbe öltözött lányok és 
fiúk álltak  az aulában, a  szék
sorok között és mögött, k inek 
hol ju to tt hely. Izgatottan, k ik 
kicsit m egilletődötten, vagy k i
csit játszott fölénnyel palás
tolva az egyetemmel való első 
találkozás izgalmát. Tanévnyi
tó ünnepélyre és fogadalom- 
té telre  készülődött a gólya
sereg.

Én pedig „gólyavadászatra” 
indultam . Kíváncsi voltam ki
re, hogy hato tt a  hangulat a 
pillanat ünnepélyessége, az új 
légkör, akkor és ott ki hogyan 
lá tta  eddigi útját, m ik a ter
vei.

Így aztán m indenkinek nagy
jából ugyanazokat a kérdése
ket te ttem  fel: honnan jö t
tél, m it tanu ltá l eddig, m iért 
ide jöttél, m it vársz az egye
temtől?

Elsőnek olyan gólyával is
m erkedtem  meg, aki érdekes 
vargabetű u tán  kerü lt hoz
zánk.

Csarnai József
-----

előfelvétellel vették fel. Egy 
évig a  MASPED-nél volt bo
nyolító, hasznosítva azt, hogy 
külker-szakos volt a  Teleki
ben. Angolul, franciául, né
m etül tanult, oroszul viszont 
nem, ezért egy kicsit fél az 
egyetemi orosz követelm é
nyektől. Terveiről nem  tudott 
különösebbet mondani, viszont 
panasza m ár is van az egye
tem re, pedig még csak gólya. 
Sajnos, a  gólya toborzásra nem 
kapott meghívót, így aztán 
senkit és sem m it nem  ismert. 
K érte is, tegyem szóvá, hogy 
jövőre az előfelvételisekről se 
feledkezzenek meg.

H arm adiknak
Mihályi Gézát

A gólyatábor egyik legnépszerűbb eseménye az instruktorok 
és gólyák közötti focimeccs volt, melynek eredménye (16:2 a 

gólyák javára) reálisan tükrözi az erőviszonyokat.

G ólyatábor
—  gólyaszem m el

IVTikor a  Közgazdásznak ez 
a szama a kezetekbe ke

rül, m ár javában  folyik az 
egyetemi élet, és az első éve
sek nyárvégi törökbálinti épí
tőtábora m ár csupán szép em 
lék lesz.

Az egyetem en szinte hagyo
m ánnyá válik  — hiszen m á
sodszor kerü lt r á  sor —, hogy 
a  tanévkezdés e lő tt a leendő 
első évesek szám ára építőtá
bort rendez a KISZ-szervezet. 
Ilyen szempontból egy kicsit 
rendhagyó ez a  tábor, hiszen 
a napi m unkán és a különböző 
program ok szervezésén túl, e l
sődleges célja volt, hogy ve
lünk, gólyákkal megismertesse 
az egyetem tanulm ányi rend
szerét, mozgalmi m unkáját, és 
nem utolsósorban azt, hogy 
a csoportók m egism erjék egy
mást, m ár a  tábor a la tt  közös
séggé form álódjanak. Talán 
egy kicsit sablonosán hangzik 
így, de a tábori élet, a  közös 
m unka, a  különböző progra
mok során tényleg rengeteg 
alkalom  nyílt erre.

A gólyáknak a  tábor iránti 
lelkesedését és kíváncsiságát 
m utatja , hogy jóval többen  
érkeztünk zneg Törökbálintra, 
m in t am ennyire a szervező fe l
ső évesek szám ítottak. Ez 
azonban csak átm eneti elhe
lyezkedési problém át okozott, 
és inkább öröm et je len te tt a 
táborvezetőknek.

A m unka a törökbálinti Ker
tészeti K utatóintézet gazdasá
gában folyt, ahol az ősziba
rack gyors érése m ia tt sokfé
le tennivaló várt ránk. A cso
portok egy része a szedésnél 
dolgozott, a többség bent a 
gazdaság terü letén  a konzerv
gyárak számára barackot fele
zett, néhány csoportra pedig 
a ládák hordásánál és a rako
dásnál volt szükség.

A z időjárással sajnos, nem  
sok szerencsénk volt. Az 

eső a  szedőknek néha kedve
zett, néha nem ; ugyanis a 
„kényszerpihenőnek” m indenki 
örült, az viszont elég kelle
m etlen volt, ha k in t áztak 
m unka közben a gyerekek. 
Még bent a gazdaságban, a fe
dett csarnokban is jólesett, ha 
frissítésképpen énekeltünk  
vagy m ozogtunk egy kicsit. A 
jó tábori hangulatot végül is 
a hideg, esős idő sem  tudta 
elrontani.

A napi hatórás m unka után  
délutánonként előadásokat, tá

jékozta tókat hallgattunk az 
egyetemről. Meglátogatta tábo
runkat dr. Halmai Erzsébet, 
ak i az egyetem  tanulm ányi 
rendszeréről, a m i évfolya
m unkka l beinduló reformokról 
beszélt. A KISZ-vb tagjai és 
felső éves K lSZ -vezelők az I. 
évfolyam  m ozgalm i m unkájá
ról tájékoztattak. Ezeken a hi
vatalos „fórumokon” kívül 
persze kötetlenebbül is ism er
kedhettünk az egyetem i élet
tel, hiszen instruktorainkat 
nyugodtan kifaggathattuk bár
m ilyen  kérdésről, és a  legtöbb 
csoport leendő patronáló taná
rával is találkozott.

l is tá n k é n t  sem  unatkoz- 
tunk, szinte m inden nap 

szervezett program várt ránk: 
tréfás vetélkedő, film vetítés, 
disco, Tolcsvay-műsor. Bizto
san em lékezetesek m aradnak  a 
körjátékok is, am elyek m in
dig spontán  alakultak  ki, és 
szinte m inden táborlakó részt 
vett bennük. Talán a legszíne
sebb, az egész tábort m egm oz
gató program a m in i-V IT  volt, 
am elynek keretében a csopor
tok 2—2 ország jellegzetessé
gei alap ján  készítettek m űsort, 
és ezt az utolsó előtti nap dél
u tánján , „az országok találko
zóján” m uta tták  be.

A  csoportok között az első 
naptól kezdve verseny folyt, 
am elybe a m unkán túl term é
szetesen a vetélkedők is bele
szám ítottak. A  táborozáskor, 
az értékelés u tán  a három leg
aktívabb csoport a 18, a 22 és 
a 23-as ju ta lm ul m egkapta a 
KISZ-bizottság piros em blé
más trikóját. A  tábor többi 
résztvevője búcsúzóul könyvet 
kapott, és m indenkinek ju to tt 
egy-egy já ték  vagy m ás apró
ság, ami m indig erre  a tábor
ra  em lékeztet m ajd bennünket.

Ebben a rövid cikkben, úgy 
érzem, csak ízelítőt tudtam  ad
ni a tábor életéből, hangula
tából; sok m inden nem  fért 
bele — ezt azok tud ják  iga
zán, akik végigélvezték azt a 
hetet. Azt hiszem, nekünk, el
sősöknek igen nagy segítséget 
nyújto tt a KISZ-szervezet ez
zel a táborral az induláshoz, 
az egyetemi életbe való beil
leszkedéshez. A résztvevők sok 
új ism erettel és szép em lék
kel gazdagodva hagyták el a 
tábort.

Fodróczy Annamária

KONFERENCIA
A Moszkvai Plehanov Nép- 

gazdasági Főiskolán szeptem 
ber 15—17. között három napos 
konferencián — m elynek té 
m ája a fejlett szocialista tá r
sadalom  volt — részt vett a 
filozófia tanszék két m unka
tá rsa ; Kiss A rtú r tanszékve

zető egyetemi tan ár és Erdei 
Mihályné, továbbá a tudom á
nyos szocializmus tanszék 
négy m unkatársa: Poller Im 
re  tanszékvezető egyetemi do
cens, Hálásé Sándor, Liener 
Péter és Váss László.



Az egyetem  vezető  testületéinek  
együttes üléséről

(Folytatás az 1. oldalról.)

kutatóm unkára való kedvcsi
náláshoz.

A kétévenként m egrendezés
re  kerülő ifjúsági parlam ent 
megszervezése és lebonyolítása 
is ez évi feladat. De perm a
nens feladata a KlSZ-szerve- 
zetnek a különböző szakbizott
ságok m unkájában való rész
vétel biztosítása, különösen 
gondolva itt  a szakm unkásta
nulók patronálására.

Foglalkozik a szakszervezet 
az egyetem dolgozóinak to 
vábbképzésével, gondolva itt  
az adm inisztratív  ügyviteli 
dolgozókra, akik körében ed
dig is legnagyobb volt a 
fluktuáció. E réteg kapcsola
tá t szeretné a szakszervezet 
megerősíteni az összkollektívá- 
val, azzal ha vállalja a  to
vábbképzést, anyagilag is é r
dekeltté tesszük annak elvég
zésében.

zása a következő időszakra ko- ' 
moly feladatat ad.

Szám talanszor lehet tapasz
talni, hogy noha, az inform á
ciós hálózatban a kapcsolatot 
sikerült javítani a  visszacsa
tolásban részben szervezeti 
problém ák m iatt hibák csúsz
nak. Ezen a pártszervezet a 
jövőben változtatni kíván. A 
KISZ-szel közösen a pártszer
vezet is. nagy hangsúlyt fek
te t az ifjúsági parlam ent si
keres megrendezésére. A hall
gatók körében végzendő poli
tikai nevelő m unka hatékony
sága érdekében a pártszerve
zet segítséget kíván adni az
zal, hogy egy-egy K lSZ-alap- 
szervezetbe pártfeladattal 
megbízott oktatókat küld.

Nagy hangsúlyt fek te t a 
KISZ-szervezet a kollégiumi 
m unkára (ahol a közösségek 
megerősödését várja), az alap- 
szervezeti vitakörökre és a 
közművelődés segítésére. Már 
most készül a KISZ a forra
dalm i ifjúsági napokra, a  
K EN-re és a nyári táborokra 
— fejezte be ism ertetését Ve
res Pál.

A bér- és jövedelem
viszonyokról

K reskay Ferenc, a  szakszer
vezeti tanács elnöke elmondta, 
hogy a  szakszervezet fokozott 
figyelmet szentel az egyetemi 
dolgozók m inden rétegének 
bér- és jövedelemviszonylatai
ra. Köztudomású, hogy az egye
tem  dolgozóinak bérezése nem 
kielégítő. Ezen a  helyzeten kí
vánnak valamelyes segíteni le
hetőségeikhez és tehetségükhöz 
m érten. Foglalkoznak az egye
tem  dolgozóinak szociális vi
szonyaival, a szociális elláto tt
sággal, többek közt a  közét
keztetéssel. E terü leten  az 
utóbbi időben visszaesés ta 
pasztalható, am ely annak  a 
következménye, hogy az eb
ben érdekelt intézm ényekkel 
nem  vettük  fel a kapcsolatot 
a változás érdekében, megelé
gedtünk a belső kritikával. 
Az üdülést igyekeztünk idén 
is biztosítani, sőt elmondható, 
hogy nagyobb volumenben, 
m in t korábban. Ezt a szintet 
ta lán  a következő évben is 
ta rtan i tudjuk, kis árem elés
sel, de fennáll a veszély gaz
dálkodási lehetőségeink forrá
séit ism erve, hogy ké t év m úl
va m ár nem.

Befejezésül Kreskay Ferenc 
u ta lt azokra a szervezeti vál
toztatásokra, am elyekre szük
ség lesz a belső szakszerve
zeti m unka jav ítása érdeké
ben.

Az oktatás 
ideológiai-politikai 

munkájának javításáért
A pártszervezet néhány fon

tosabb feladatá t ism ertette 
Szarvas László. Megkezdődött 
az egyetemi küldöttértekezlet 
és a  pártkongresszus határoza
ta inak  végrehajtása, amely 
nem csak a pártszervezet, ha
nem  az egész egyetem fel
adata. Párton belüli feladat 
volt a párttagkönyv-cserével 
kapcsolatos előkészítő m unka. 
Ezt körültekintően, eredm é
nyesen hajto tta  végre a párt- 
szervezet. A tulajdonképpeni 
m unka most kezdődik azzal, 
hogy a tagkönyvcsere során 
lefolytatott beszélgetések javas
la tait, ö tleteit beépítjük a 
pártm unkába. A folyamatos 
m unkában fokozott jelentősé
get szán a pártszervezet az 
ideológiai, politikai kérdések
kel való foglalkozásnak. Ko
rábbi párthatározatnak megfe
lelően az eszmei-ideológiai 
kérdésekkel, kíván foglalkozni 
a  pártszervezet á ltal novem 
berben m egrendezésre kerülő 
konferencia, m elynek tém ája 
a  fejlett szocializmus problé-' 
mái. A pártszervezet javítani 
k íván ja az oktatás politikai, 
ideológiai m unkáját. E cél
ból a  KISZ-szel idén kezde
té t veszi a hallgatók körében 
végzendő ideológiai, politikai 
felmérés, am elynek a  feldolgo-

Ezután Szarvas László azo
k a t a feladatokat ism ertette, 
am elyek áttételesen valam e
lyik testü let m unkáját érintik, 
így  többek közt a hatásköri 
lista áttekintése, am ely néhol 
a  nagy létszám ra való tek in
tettel is átszervezést igényel. 
Indokolt felülvizsgálni a  párt-  
szervezet felépítését is, az á l
lami szervekkel való harm oni
zálás, a kapcsolatok egyértel
m űbbé tétele érdekében.

Az állam i testü letek  m un
kájá t a pártszervezet figye
lemmel kísérte. A képzéskor
szerűsítés kidolgozása az 
egyetem pártszervezetének 
egyetértésével történt, és a 
soronkövetkező végrehajtás e l
lenőrzésének m unkálataiból is 
ki fogja venni részét.

Végezetül felhívta az egye
tem vezető testü letéinek fi
gyelmét a testületi együttes 
m unka javítására, amelyhez 
nem  elégséges a tanév eleji 
tanácskozás. K apjanak a tes
tületek év közben is egym ás
tól tájékoztatást. Ott, ahol van 
képviselő, a  szerzett infor
mációt ju ttassa el a képvise
let tagjaihoz, m ert ez köteles
sége! A pártszervezet szívesen 
veszi a  kritikai állásfoglalás 
kialakítását a  testületi tevé
kenységben, de ugyanakkor azt 
is fontosnak ta rtja , ha a hatá
rozatok figyelmeztetés nélkül 
valósulnának meg.

A pártbizottság titkárának  
tájékoztatása után szám talan 
kérdés, hozzászólás hangzott el 
az egyetem m unkatervét ille
tően. A megbeszélés rem élhe
tőleg hozzájárul a testületek 
m unkájának sikeréhez.

A r o n y d ip l o m o s

A tanévnyitó ünnepség leg
kedvesebb pillanatai azok vol
tak, am ikor egyetem ünk rek 
tora az aranydiplom ásokat kö
szöntötte és á tad ta a ritkán 
adományozott okleveleket Ez
útta l négyen kapták  meg ezt 
a ritka kitüntetést. Nevükben 
köszönte meg a „Rektor Mag- 
nificusnak” az elism erést dr. 
Takács Imre, ak it az ünnepély 
után m eghívtunk szerkesztősé
günkbe, hogy em lékekben, ese
m ényekben gazdag életpályá
jának néhány részletét a mai 
egyetem isták szám ára is fel
elevenítsük.

— 1920-ban, középiskolai ta 
nulm ányaim  befejezése után 
határoztam  el, hogy a  köz- 
gazdasági pályát választom  és 
a  Szerb utcából önálló k a r
kén t m űködött egyetemi köz
gazdaságtudom ányi k a rra  ira t
koztam be. Akkoriban ennek a 
karnak  több szakosztálya is 
volt; egyetemes közgazdaság és 
közigazgatási, kereskedelm i, 
mezőgazdasági, külügyi szak
osztály. Én az egyetemes köz
gazdaság és közigazgatási 
szakosztályt választottam , m ert 
közjogi és közigazgatási kikép
zést akartam  szerezni. Ezt ak 
koriban csak itt  kaphattam  
meg egy helyen. A diplom át 
1925-ben kaptam  meg. Enyém 
volt a  14. sorszámú oklevél. 
Előttem olyanok végeztek, akik 
valamilyen m ás pályán m ár 
szereztek képesítést és nekik 
így nem kellett m ind a 8 sze
mesztert végigjárniuk. 1931-ig

aztán az egyetemen m aradtam  
a k a r mezőgazdasági közigaz
gatási tanszékén. Gyakornok, 
később tanársegéd voltam. 
1926-ban közben doktorrá is 
avattak. A disszertációm cí
me „A m agyar agrár-mozgal
m ak 1867-től 1914-ig” volt.

A karon eltö ltö tt évek után 
dr. Takács Im re 1932—33-ban 
vendéghallgatóként Berlinben 
folytatott agrárpolitikai és m e
zőgazdasági közigazgatási ta 
nulm ányokat. 1933-ban letette 
a  magasabb közigazgatási á llá
sok betöltéséhez megkívánt 
gyakorlati közigazgatási vizs
gát és 1940-ben az egyetemi 
m agántanári képesítést is meg
szerezte.

Az egyetemmel való kap
csolata a felszabadulás után 
nem  szűnt meg. 1947-ben egye
temi nyilvános rendes tan árrá  
nevezik ki a  mezőgazdasági 
közigazgatásjogi és közigazga-

Meghívó
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órakor az elsősök törökbálinti 
kollégiumában bemutató elő
adást tart egyetemünk ének
kara, a Chorus Oeconomikus.

A kórus ízelítőt ad reper
toárjának komoly és vidám 
számaiból.

Az estre minden dolgozót 
és hallgatót szeretettel vá
runk.

Chorus Oeconomikus

tástani tanszék élére az A grár- 
tudományi Egyetem mezőgaz
dasági karának  budapesti szak
osztályán. Professzorként elnö
ke az A grártudom ányi Egyete
m en szervezett kétéves nappali 
m unkástanfolyam nak. Innen 
az egyetemről megy nyugdíj
ba is. 1955 óta ism ét a  tu 
dományos műhelyek körül ta 
lálkozhatunk a  nevével. Az

egész életében aktívan dolgo
zó Takács Im re nyugdíjasként 
sem ül tétlenül. A Mezőgazda- ■ 
sági Múzeum tudományos 
dolgozójaként egy 40 000 cím
té telt felölelő retrospektív ag
rárbibliográfiát szerkesztett és 
mezőgazdasági közigazgatási 
ku tatásokat folytatott és foly
ta t m a is.

— M unkásságához bizonyá
ra hozzátartozik, hogy figye
lemm el kíséri a hazai és nem 
zetközi tudományos élet ered
m ényeit. Tapasztal-e fejlődést, 
eredm ényeket?

— Bár nem foglalkozom az 
agrártudom ányok operatív ré
szével — gondolok itt  á llatte
nyésztésre vagy növényter
mesztésre — csak annyira, 
am ennyire a  m unkám  megkí
vánja, de úgy tapasztalom, hogy 
az utóbbi időben meglehetős 
pezsgés tapasztalható ezekben 
a  tudom ányokban. S ez jó rész
ben az egyetemen dolgozó ta 
nárok érdem e is.

— Ism er közülük valakit 
közelebbről is?

— Figyelemmel kísérem 
Szuhay Miklós agrártörténész 
m unkáit. Jó l ism erem  Vági 
professzor agrárgazdaságtanát 
és Berend T. Ivánnak, a rek 
tornak a munkásságát. Ez szo
rosan kapcsolódik az én te rü 
letemhez. ő  Magyarország 
újabbkori gazdaságtörténetével 
foglalkozik és ebbe tagolódik 
a m odern m agyar mezőgaz
dasági közigazgatás története is.

— Ha röviden össze kelle
ne foglalnia''életútját, hogyan 
összegezné az elm últ fé l év
századot?

— Én a félévszázados pá
lyámon mindvégig m egm arad
tam, ha különböző feladatkör
ben is, a mezőgazdasági köz- 
igazgatás terü letén ; — ellát
tam teendőit a Földműve
lésügyi M inisztérium ban, ta 
n íto ttam  elveit, szervezési és 
joganyagát az Agrártudom ányi 
Egyetemen és kutatom , fel
tárom  m últját a Mezőgazdasá
gi Múzeumban.

Dr. Takács Im re 75 évesen 
vette át aranydiplom áját, de 
m a is aktívan dolgozik és 
dolgozni kíván továbbra is. 
M unkájához további sikereket 
és jó egészséget kívánunk!

S. J.

Ösztöndíjasként 
a  H arvard

n. r é s z

A z e lm ú lt  ta n é v b e n  az  O rszág o s  ö s z tö n d í j  B iz o ttsá g  p á ly á z a tá n a k  
s e g ítsé g é v e l tíz  m a g y a r  f ia ta l  v o lt IR E X  ö s z tö n d í jja l  az A m e rik a i 
E g y e s ü lt  Á lla m o k b a n . A z U SA  é s  a  k e le t-e u ró p a i  o rs z á g o k  k ö z ö tti  k ö l
c sö n ö s  k u l tu r á l i s  é s  tu d o m á n y o s  c se re  k e re té b e n  le b o n y o líto tt  t a 
n u lm á n y o k  e g y ik  ré s z tv e v ő je  N é m e th  M ik ló s  a  n é p g a z d . te rv  ta n s z é k  
ta n á rs e g é d e  v o lt.

L a p u n k  előző  s z á m á b a n  a  v e le  f o ly ta to t t  b e sz é lg e té s  e lső  ré s z é t  
k ö z ö ltü k , a m e ly b e n  ú tié lm é n y e irő l ,  b e n y o m á s a iró l ,  az  a m e r ik a i  o k 
ta tá s  te r é n  s z e rz e tt  ta p a s z ta la ta ir ó l  s z á m o lt b e . A  b e sz é lg e té s  m á 
s o d ik  ré s z é b e n  — a m e ly e t I tt  k ö z lü n k , — a  d iá k m o z g a lo m b a n  b e k ö 
v e tk e z e t t  v á lto z á s o k ró l,  a  m e g o ld a tla n  tá r s a d a lm i  k é rd é s e k rő l  é s  a  
b ic e n te n á r iu m i ü n n e p s é g e k rő l  le sz  szó .

— A h a tv a n a s  é v e k  v é g é n e k  
n a g y  tü n te té s e i  n y o m á n  az  a k é p  
a la k u l  k i, h o g y  e g y  m e g le h e tő s e n  
a to m ja i r a  b o m lo tt tá r s a d a lo m b a n  
a  d iá k s á g  v iszo n y lag  e g y sé g e s  t á r 
s a d a lm i ré te g e t  a lk o t. A  n a g y  
tü n te té s e k  k o ra  a z o n b a n  — ú g y  
tű n ik ,  m a  m á r  v ég le g  a  m ú lté . 
B e s z é lh e tü n k -e  m o s t a  d iá k s á g 
ró l, m in t  e g y sé g e s  ré te g rő l,  m i 
v á lto z o tt  m eg  e t é r e n  az  e lm ú lt  
é v e k  s o rá n  az  a m e r ik a i  e g y e te m e 
k e n ?

— K int tartózkodásunk ide
je  a la tt szem betűnő volt és 
ezt több H arvardon m egfor
du lt m agyar Is megjegyezte, 
hogy a diákság mennyire 
jobboldalibb beállítottságú 
le tt az elm últ néhány év so
rán. Különböző vitafórumokon 
szám om ra meglepő a kapitalista 
rendszert inkább védő, m int 
bíráló hangnem ű hozzászólások 
hangzottak el. S nem  egyedi 
véletlen jelenségként.

A jobbrafordulás egyik leg
szembetűnőbb m egnyilvánulá
sa, hogy az a  M assachusetts 
állam  (itt van a H arvard és 
több más színvonalas egye
tem), am ely az elm últ elnök- 
választás során az egyetlen 
volt, am elynek lakossága (köz
te a  nem  jelentéktelen számú 
egyetemista) N ixonnal szem
ben a m érsékeltebb McGovern 
szenátorra szavazott; az idei 
előválasztásokon az egyik leg
keményebb, erőteljesen jobb
oldali és szovjetelienes han
got megütő Jackson szenátort

hozta ki — még az am erikai 
közvélemény szám ára is meg
lepetésként — győztesnek.

— M i az  o k a  a  jo b b ra to ló d á s n a k ?

— Az okok feltárásához m é
lyen elemezni kellene az Egye
sü lt Államok gazdasági, tá rsa 
dalm i életében az utóbbi 
években lefolyt változásokat, 
s ebben az ifjúság helyét, sze
repváltozását. Anélkül, hogy e 
kérdésben „az igazság” meg
fogalm azását vállalnám , any- 
ny it ta lán  megkockáztatok, 
hogy véleményem szerin t — 
a helyzet érdekességeként 
vagy fonákjául — a 60-as 
évek végén kibontakozó gaz
dasági visszaesés, a világgaz
daságban bekövetkezett ár pro
fit és hatalom  átrendeződése 
következtében roham osan nö
vekvő belső m unkanélküli
ség (amelyből az ifjúság rész
aránya feltűnően magas) a 
korábban harcos és balosnak 
titu lá lt ifjúságot próbára te t
te, „m egijesztette”, s az egyé
ni boldoguláskeresés ú tjá ra  te 
relte. Az egyre nehezedő hely
zetben ugyanis nyilvánvalóvá 
vált a diákmozgalom belső 
szervezetlensége; az összefo
gás hiánya, az ideológiák sok
színűségéből fakadó széthúzá
sok egyre inkább taszították, 
m intsem  vonzották az u tán
pótlást, am ely látva a tényle
ges nehézségeket, sokkal in

kább az egyéni élete egyen- 
getése (tanulás, állás, jó jö
vedelem) felé orientálódik, 
m int azt a  harcosabb elődeik 
tették.

S végül még egy adalék a 
tém ához: a  H arvardon tanuló 
diákoknak évi 6600 dollárt kell 
csak tandíjkén t kifizetni, am i
nek teljesítéséhez meglehető
sen jó anyagiakkal rendelke
ző szülők kellenek. Ami pe
dig csökkenti annak  a való
színűségét, hogy ezek a szü
lők erőteljes balos nevelésben 
részesítsék gyermekeiket. Va
lószínű, ha több szegényebb, 
kevésbé tehetős család ta n ít
ta tná gyerm ekét a Harwardon 
és a hozzá hasonló egyetem e
ken, akikor m ás lenne a kép.

— M i le t t  az  e g y k o r i  lá z ad ó k  
s o rsa ?  H á tté rb e  s z o ru lta k , v is sz a 
v o n u lta k ?

—. A korábban ak tív  szere
pet játszók jelentős hányada 
is elfordult, illetve m eghason- 
lott korábbi énjétől, meglehe
tősen passzívvá vált. Példa
ként megemlítem a következő 
esetet, am elynek történetekor 
éppen az adott városban (Ber
keley. illetve San Francisco) 
tartózkodtam . A szenátus 
egyik helyére, vetélytársként 
pályázott a baloldali megnyil
vánulásairól is ism ert színész
nő, Jane Fonda férje, aki a 
60-as évek diákimegmozdulá
sainak egyik vezére volt. A 
TV-ben m agam  is hallottam  őt 
és ellenlábasát, am int önm a
gukat program juk egy-egy 
részletével a választók figyel
mébe ajánlották. Amerikai 
mércével a  volt diákvezér 
tényleg ba lra  állónak volt te 
kinthető, egy sor belpolitikai 
kérdésben józan, megfontolt 
véleményt form ált. Az ered
mény — mégis — szám ára 
csúfos vereség volt, a  közvé
lem énykutatók utólagos felmé
rése szerin t éppen a vele egy
korú. volt harcostársak réte
ge, illetve a jelenlegi egyete
m isták csekély tám ogatása 
eredm ényeként.

— H o g y a n  fo g a d já k  a  ta n á r o k
a  d iá k sá g  p o lit iz á lá s t?  R ész t v e sz 
n e k -e  a  m e g m o z d u lá s o k b a n ?

— A tanárok ezekben a  
mozgalmakban, illetve az 
egyes megmozdulásokon csak 
elvétve és ritkán  vesznek 
részt, leginkább egy szűk ré
tegről van csak szó. Tény 
ugyanis, hogy az egyetemek 
vezetősége, vagy esetleg m ar 
m aga a tanszék sem  nézi jő 
szemmel, ha egy-egy oktató
juk  túlságosan belem erül az 
ilyen jellegű áram latok és 
eszmék tanulm ányozásába, n e 
tán  irányításába. így term é
szetesem, azt sem  nézik sok 
helyen jó szemmel, ha egy 
oktató m arx ista  szellemű köz- 
gazdaságtant tanít. Bostontól 
nem  messze, W orcesterben pl. 
m árciusban bocsátottak el egy 
oktatót, éppen a  fentebb em 
líte tt ok m iatt. T izenkét diák 
m egszállta ugyan a tanszéket 
és éhségsztrájkba kezdett a 
döntés m egváltoztatása érde
kében, azonban a  többiek 
passzivitása, a közelgő vizs
gák sokféle feladata eleve b á
zisnélkülivé, s így egyúttal si
kertelenné is kárhoztatta a ti
zenkét elszánt diák megmoz
dulását.

— A z u tó b b i é v ek , h ó n a p o k  e se 
m é n y e i a z t  m u ta t já k ,  h o g y  az  e l
le n k u l tú ra ,  a  d iá k lá z a d á s o k  ü g y e , 
m in t  tá r s a d a lm i  p ro b lé m a  eg y  id ő 
r e  „ ta lo n b a ”  k e rü l t .  A  n é g e r k é r 
d é s  a z o n b a n  to v á b b ra  is  n a p ir e n 
d e n  v a n , „ a  h a m u  a la t t  iz z ik  a  
p a r á z s ” . N é h á n y  h ó n a p  a la t t  s i
k e r ü l t - e  k ö z e le b b rő l is  m e g is m e r
k e d n ie  e zze l a  fo n to s , m e g o ld á sá 
b a n  m á ig  is  e lo d á z o tt  k é rd é s s e l?

— M ielőtt elm ondanám  a 
véleményem, a kérdés ponto
sabb megértéséhez egy az 
USA-ban ösztöndíjasok életé
vel foglalkozó szociológiai ta 
nulm ány egy-két gondolatát 
és m egállapítását szeretném  
feleleveníteni. Mi történik  
a kétségtelenül létező, úgyne
vezett prekoncepciókkal a k int 
tartózkodás során? A kérdésre 
igen nehéz a választ tömören 
megadni. A lényeg kb. így 
foglalható össze: a  meglevő

előítéletek, illetve vélemények 
az idő függvényében romboló 
ism eretgyűjtő — kritizáló, il
letve újjáépítő  priódusokon 
m ennek keresztül. Ez
a  folyam at kb. három  hónapig 
tart. Az ezt követő időszak
ban az ösztöndíjas mélyebb 
történelm i, gazdasági és poli
tikai hatóerőket ism er meg, 
önálló és szinte az izoláltság 
jegyeit magán viselő képet 
alak ít ki. M ajd ezt követően 
ú jra  fogalmazódnak a  tételek, 
sok esetben alig térnek  e l az 
induló prekoncepcióktól, csak 
éppen az egyéni látásm ód és 
szemlélet jegyeit is tartalm az
zák.

A fentiek tükrében  nézve 
a négerkérdést, am ely m a es 
a jövőben egyre inkább az 
egyik legjelentősebb megoldat
lan társadalm i-politikai prob
lém aként jelentkezik, nagyon 
nehéz sommás vélem ényt m on
dani róla. Tény, hogy az úgy
nevezett ku li jellegű, m agasabb 
szintű képzettséget nem  
igénylő fehérek által nem  szí
vesen végzett m unkák zömét 
feketék végzik. Az átlagosnál 
jóval m agasabb arányú a fe
keték között a m unkanélkü
li, de ez különösen igaz a fia
talabb korosztályok esetében. 
Ezekből következően nem  te 
kinthető véletlennek az sem, 
hogy a  különböző bűncselek
mények elkövetésében is ők 
vezetnek. Persze, más form á
ban is kifejezésre ju tta tják  
elégedetlenségüket, s ennek 
leghaladóbb képviselői (a pol
gárjogi mozgalom és vezetői) 
társadalm i méretekben gon
dolkozva az egyenlőségért és 
szabadságért küzdve egyre 
erőteljesebb tényezőivé vál
nak az am erikai belpolitiká
nak.

— V a tí-e  m ó r  m a  le h e tő sé g  a r 
r a .  h o g y  a  n é g e r k é r d é s  m e g o ld ó -  
S ára  a lk o tm á n y o s  k e re te k  k ö z ö tt  
k e rü l jö n  so r?

— Form álisan nézve szá
mos törvény szerint a kérdés 
megoldására elvileg lehetőség 
lenne, a  gyakorlat, a  m inden

napi élet azonban ettől még 
messze van. Véleményem sze
rint, amíg m aguk a  négerek 
nem ism erik fel azt, hogy a 
kérdést nem  az erőszak, az 
elszigetelt lázadások révén le
het megoldani, amíg nem lesz
nek egységesek, csak nagyon 
nehezen léphetnek előre. Eh
hez pedig m indenekelőtt az 
iskolarendszert, a feketék is
koláztatási színvonalát kelle
ne javítani, ezzel is elősegítve 
felemelkedésük, egyenlővé v á
lásuk lehetőségét. Ez persze az 
egész társadalom  elhatározásá
tól és szándékától is függ, s 
nem utolsósorban jelentős 
szem léletváltozást igényel 
mind a fehérek, m ind a fe
keték részéről. De, m int 
ahogy nálunk, úgy A m eriká
ban is, ezen a területen a leg
nehezebb gyors eredm ényeket 
elérni.

— A m e rik á b a n  az  1976-os é v  a
b ic e n te n á r iu m  je g y é b e n  te l ik  el. 
A m e rik a  é s  a z  a m e r ik a i  ö n m a g á t 
ü n n e p l i . . .

— Külön szerencsém volt,
hogy abban az évben voltam 
kint, am ikor Am erika e je
lentős évfordulóját ünnepelte. 
Az ünneplés rendkívül válto
zatos form ában tö rtén t (rek
lámoktól kezdve a mélyebb, 
elemző tanulm ányokig, fel
vonulások és beszédek gar
m adája stb.), amelyekben egy 
dolog közös volt: dem onstrál
ni, s a világ tu d tá ra  adni, 
hogy A m erika a  világ legna
gyobb, legnagyszerűbb, leg
igazságosabb stb. országa volt, 
marad és lesz. Hogy komoly 
társadalm i Droblémákat nem 
oldottak még meg. arról csak 
a józanabb értékelésekben ol
vashattunk. Azt azonban, hogy 
a következő évtizedekben 
ezek megoldása /jelenti m ajd 
a fő kérdéseket/ úgy hiszem, 
minden józanul gondolkodó 
am erikai többé-kevésbé tu d 
ja. Hogy ez mennyire, hozván 
sikerül nekik, arról talán 
előbb is hallhatunk m aid. mi
előtt a tricentená&unv"> «or 
kerülne. S. J.



Egy nyáron át színésznő

Dárday István, a Jutalom - 
utazás rendezője nyár elején 
egyetemünkön forgatta készü
lő új film jének néhány jele
netét. Az új film címe: Nő
vérek, tém ája; három  azonos 
szociológiai helyzetből induló 
lány sorsának bem utatása, 
akiknek életú tja  a m unkás- 
család otthonából — a szülők 
mezőgazdasági gépgyárban 
dolgoznak —, több irányban 
elkanyarodik. A legkisebb 
lány adm inisztrátor, a közép
ső egyetemista, a legidősebb 
iparm űvészeti főiskolás lesz.

A lányok egyikét — az egye
tem istát — H im m er Márta III. 
éves külker, szakos hallgató 
alakítja.

— Hogyan csöppentél ebbe 
a szerepbe?

— A film esek az c in te r n e 
ken kerestek szereplőket, de 
sokáig nem  ta lá ltak  m egfe
lelő személyt a  szerepre. M in
denhol teljes pesszimizmussal 
találkoztak, senki nem  ta lá l
ta  a maga helyét, és megle
pődtek, am ikor az t m ondtam  
a kérdésükre, hogy én jó l  é r
zem m agam ezen az egyete-

Klufiipirogram
Október 2-án indul a Köz

gáz-klub. A rendezőség a tag
ságik osztását szeptember 20- 
tól kezdi meg minden nap 16 
—19 óráig, szombat és vasár
nap kivételével az aulában.

A tagsági kiváltásához 
szükséges 1 db fénykép, 30 
forint és személyi igazolvány. 
Az érdeklődők kétféle igazol
ványt válthatnak:

— a piros tagságit közgá
zosok és volt közgázosok, il
letve a lányok kaphatják, de 
a tagsági lányoknak nem kö
telező. Az ilyen igazolvány
nyal rendelkezők 15 forintért 
kapják a belépőjegyet,

— a fekete tagságit min
denki más — aki munkavi
szonyt tud igazolni — meg
kaphatja. Ezzel a belépő 20 
forintba kerül.

A klubbárba, amely 21 órá
ig tart nyitva, csak közgázo
sok és lányok mehetnek be.

A rendezőgárdába fiúk még 
jelentkezhetnek Jobbágy Gyu
lánál és Bognár Tamásnál a 
115-ös szobában, a kultúrosz- 
tályon.

A klubban első alkalommal 
a Generál és P. Mobil együt
tes vendégszerepei. Követke
ző előadóként pedig, október 
9-én a Piramis és Rá—II. 
együttes lép dobogóra.

A klub más programjai: 
szeptember 25-én „Meleg sori 
a klubvezetőre” címmel v i
dám klub-háznagyavatás lesz 
a klubban discoval fűszerezve. 
Az Elsősök klubja 28-án tart
ja második összejövetelét. A 
program többek között vetél
kedő és disco-műsor.

Kultúrtábor '76
Az egyetem kulturális szak- 

bizottságaiban. tevékenyke
dő hallgatók szokásos nyár
végi program ja a k u ltú rtá 
bor. Idén a nyári pihenés 
u tán  a  tánckar, az énekkar, 
a színjátszó csoport és a kép
zőművészkor a Szolnok mel
letti Tiszaligeti Építőtábor
ban kezdte meg éves m unká
já t. Természetesen k ijutott 
m indenkinek a szórakozásból 
is. Az esti programok, a tánc
ház, a borral körített dalolás, 
a  vetélkedő és a tábor m el
letti sportpályák a rossz idő 
ellenére biztosították, hogy a 
résztvevők kellemes élm é
nyekkel távozzanak. Az egy
hetes, dolgos együttlét hozzá
já ru lt a kulturális csoportok 
közösségének fejlődéséhez, 
am i alapfeltétele az eredm é
nyes m unkának.

A tábor életéről, a kultúr- 
csoportokra váró feladatokról 
Kalász Kati, az egyetem estis 
hallgatója, a kultúrosztály 
egyik lelkes szervezője tá jé 
koztatott.

A TÄNCKAR júniusban 
Opátiában vendégszerepeit. A 
jugoszláv Zora együttes ven
déglátását októberben fogják 
viszonozni, több közös fellé
pést terveznek. Továbbra is 
ta rtják  a kapcsolatot a pomázi 
Nemzetközi Népi Együttessel. 
Velük Pomázon szerepelnek 
m ajd együtt. Idén is lesz tánc
ház és beindul a népszerű 
folklórklub, am elynek újdon
sága a tánc előtti hímzési ta 
nácsadó. Az eseménydús évre 
a régi táncok felelevenítésé
vel és az ú j tagok betan ítá
sával készülnek a táncosok.

AZ ÉNEKKAR újabban az 
országos főiskolai és egyetemi 
kórusok fesztiváljának arany
érmese, az elm últ évben meg
lepően sokat fejlődött. Persze,

vannak m ég „hiányosságok”. 
Főként a tenorszólamban, ahol 
a sok végzős m egüresedett he
lyére v árják  a zeneszerető el
sőéveseket. A kórus ezen a 
nyáron lá tta  vendégül a  hel
sinki kereskedelm i főiskola 
férfikarát, júniusban pedig ők 

utaznak Helsinkibe. Addig még 
sok feladat vár rájuk, m in
denekelőtt az egyetemi ren
dezvények, ünnepélyek színe
sebbé tétele. Hangképzéssel, 
régebben tanu lt m űvek fel
elevenítésével és ú jak  ta n u 
lásával te lt el a hét.

A SZÍNJÁTSZÓ CSOPORT 
az utóbbi években meglehető
sen gyengén szerepelt, de a 
tábori tapasztalatok alapján 
gyors javulás várható. Az 
egyhetes m unka, az ének-, be
szédtechnikái és mozgásgya
korlatok az újjászületést iga
zolják. Terveikről az év eleji 
toborzó rendezvényen tájékoz
ta tják  az érdeklődőket.

A KÉPZŐMŰVÉSZKOR 
tagjai a tavalyi napfényes Ti- 
sza-parti képek után  a rossz 
idő m iatt a szobába szorultak 
és portréfestéssel próbálkoz
tak. Évközben fő feladatuk a 
plakátkészítés, de em ellett k i
állításokra is készülnek.

A tábor teljesítette kitűzött 
feladatát, a nyári „állás” után 
m egtörtént a bemelegítés. A 
tánckar, az énekkar és a szín
m űvészkör m unkájának idei 
első jelentős eseménye a Tö
rökbálinton m egrendezésre ke
rülő szeptem ber 23-i toborzó 
m űsor lesz. A műsort érde
mes megnézni mindazoknak, 
akik közelebbről szeretnének 
megismerkedni a művészeti 
csoportok m unkájával, eset
leg maguk is csatlakozni 
akarnak, de akik csupán szó
rakozni szeretnének, a^ek ~ m  
fognak csalódni. Sz. M.

men, jó a  kapcsolatom a cso
porttársaim m al, szívesen já 
rok be, a tantárgyak nagyré
sze érdekel. A  próbafelvéte
lek során szituációkat kellett 
eljátszanom, és végül meg
kaptam  a szerepet.

— Dárdayék film ezési stí
lusa eltér a klasszikus já ték
filmkészítéstől. Sokat bíznak 
felvételnél az egyes szerep
lőkre. Nem  je len tett számodra 
ez az „önállóság” nehézsége
ket?

— A rendező dokum entu
mok felhasználásával ir t  egy 
forgatókönyvet, de ebben 
nincs meg senkinek szó sze
rin t a szövege. Sőt, a szerep
lők még a forgatókönyvet sem 
ismerik. A jelenetek elő tt el
mondják nekik  a szituációt, 
s ezen belül azt csinálnak, és 
mondanak, am it akarnak. Így 
tulajdonképpen a film et mi is 
1— szereplők — rendeztük. 
Azért, választottak ki bennün
ket. m ert olyan vagv hasonló 
a felfogásunk, foglalkozásunk 
m int a filmbeli alakoké.

— Érzésed szerint te m eny
nyire tudtál m egfelelni ezek
nek az elvárásoknak?

— Hiába volt laza a  forga
tókönyv, voltak olyan hely
zetek, am ikor színészkedrú kel
lett, vagy olyan dolgokról be
szélgettünk, amelyek engem 
nem érintenek. Olyan is volt, 
am ikor csak közvetve tudtam  
elmondani valam iről a véle
ményem, Például a film ele
jén nagyon szerettem  volna 
más lenni, m int am it a  szere
pem diktált. Szerepem szerint 
felolvasok testvéreim nek, szü
leimnek. A problém a adott, 
sokan vagyunk, kicsi a lakás 
stb. Erre én előveszem a Va
lóság legújabb szám át és fel
olvasom a szovjet építészek 
legfrissebb eszmei fejtegeté
seit. A film esek ezzel a  jele
nettel tulajdonképpen azt 
akarták mondani, hogy a kis, 
saját, hülye ügyeinken kívül 
létezik egy más világ is. Én 
az ilyen dolgokat sokkal egy
szerűbben, érthetőbben mon
danám  el, megbeszélném az 
emberekkel. így, b á r m égnem  
láttam  magamból sem m it a 
vásznon, mégis úgy érzem, 
nem egészen olyan leszek a 
filmen, m int amilyen vagyok.

— A  film  egy munkáscsa
lád életét, munkád gyér ekek  
alakuló sorsát m utatja be. Te. 
aki nem  éltél soha ebben a 
világban, hogyan tud tá l; azo
nosulni a szerepeddel?

— A valóságban m ajdnem  
minden szituációba bele tu 
dok illeszkedni. A szerepem 
szerint a szülők és köztem 
bizonyos szakadék van. Én 
egyetemre járok, teljesen más 
világban élek, m in t ők és en
nek megfelelően az otthoni 
gondolkodásmódot, erkölcsöt, 
szokásokat nem tudom  elfo
gadni. Ezt az ellentm ondást

kellett megvalósítani. Ezen 
belül aztán úgy oldottam meg 
a szerepemet, ahogy tudtam .

— M ilyen kapcsolatod ala
ku lt ki a többi szereplővel?

— Filmezés elő tt két napig 
lent voltunk a malomban, va
lahol egy erdő közepén. Tel
jesen összezárva éltünk  és 
iszonyúan féltünk. I tt  volt 
lehetőség az ism erkedésre. 
Igaz, bár lopva, de én közben 
a  pg. szigorlatra is készültem. 
A m ásik két szereplő egy 
iparm űvész hallgató volt, ő is 
m agát alakította, a  legfiata
labb lány pedig egy családos 
fodrásznő, sitinek m ár fia is 
van, akár csak a filmben.

— A  „színészkedés” kény- 
szerített-e számodra szokat
lan, vagy kényelm etlen hely
zetbe?

—  Igen, <
— Ha ezt előre tudod, vá l

lalod a szerepet?
— Nem. Amikor engem  vá

lasztottak, azt m ondták, több
nyire m agam at kell já tsza
nom.

— Egy ilyen forgatás anya
gilag m it jelent a szereplők 
számára?

— Én 10 000 forintot és napi 
200 forin t gázsit kaptam .

— O tthon a család m it szólt 
a filmezéshez?

— A szülők azok m indig 
örülnek, h a  a gyerm eküket 
felfedezik.

— És a csoporttársak?
— Nagyon finoman, naigyon 

bájosan cikiztek. Jö ttek  be az 
egyetemre, megszólítottak, 
„művésznő, nem  adna  egy 
autogram ot?”

— Életedet hogyan változ
tatta meg a forgatás?

— A film et olyan dolognak 
vettem , am it nagyon szívesen 
csinálok. A  pénz m ia tt m un
kának lehetne felfogni, és ez 
beleillik az em ber életébe. Jú 
n ius közepétől augusztus kö
zepéig forgattunk, de még 
nincs kész a  film. Egyes jele
netek  nem  jelentettek  problé
m át, m ásokra, például a  sör
gyár munkásniőjével kellett 
riporto t készítenem , és n a 
gyon nehéz volt szórabírni, 
vagy a sörgyár közgazdászá
val kellett beszélgetni a gyár 
problém áiról, jobban oda kel
le tt figyelni.

— M ilyen érzéssel zárod a 
m unkád? Elégedett, vagy csa
lódott vagy?

— Sok olyan jelenet volt, 
am it szívesen forgattam . Most 
m ár kíváncsiság van bennem, 
hogy mi sül ki a  munkáink
ból.

A  film et a  vágási m unkála
tok elhúzódása m iatt, valószí
nű, hogy csak jövő évtől lá t
h a tjuk  a  morfban. Hogy m i
lyen lesz a film, az egyik fő
szereplő szerin t: „a vágáson 
áll, vagy bukik minden. Azon, 
hogy m ilyen jeleneteket vá
lasztanak ki a felvett anyag
ból, hogyan illesztik őket egy
m ás m ellé”.

A felvételt készítette: Tutsek Csaba
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Gondolatok
Varga Imre kiállítása kapcsán

]Vagyon jelentős életm ű ki- 
á llitá sát lá thattuk  az el

m últ hetekben a fővárosban. 
Konecsni György em lékkiállí
tása (Nemzeti Galéria) nyom a
tékosan tudatosíto tta (döbbe
netesen kis érdeklődés mellett), 
hogy a  művész képzőművésze
tünk kiemelkedő nagym estere 
volt. Borsos Miklós retrospek
tív  tá rla ta  (Nemzeti G aléria; 
döbbenetesen nagy érdeklődés 
mellett) néhány nagyszerű 
teljesítm ényen alapuló közép
szerű életm ű egekbe em elésére 
m utato tt példát. A  műcsarno
ki Varga Im re kiállítás egy k í
sérletező, nagy kvalitású m ű
vész utolsó 13 évének eredmé
nyeit tárja őszintén, szépítge- 
tés nélkül a látogatók elé.

A M űcsarnok három  nagy 
középső term ét foglalják le 
Varga Im re szobrai. Belépés
kor az első mű, ami szembe
tűnik, az 1972-ben m éltán 
nagy sikert a ra to tt Derkovits. 
(Csak sajnos e lm arad t mellőle 
a kompozicionálisan és ta r ta l
milag egyaránt lényeges kály
ha. Ezt csak a szintén ebben 
a terem ben lá tható  1970-es 
D erkovits-terven fedezhetjük 
fel.)

Ism erősként üdvözölhetjük 
az 1975-ös Károlyi-figurát is, 
s ennek kicsinyített m ása a r
ról győz meg, hogy a tartalmi 
mondanivaló csak. fokozatosan 
kristályosodott k i a m űvész
ben, illetve ennek kifejezési 
eszközeit nem  egyszeri ötlettel 
találta m eg Varga: úgy az 
alak tartása, m int a föléje csú
csosodó ív  változása hangsú
lyosabbá teszi ugyanis a mű  
m ondanivalóját. Az 1969-es 
Radnóti, am elynek eredetije 
Salgótarján főterén áll, száza
dunk szobrászaténak fontos 
darabja: a heroizálást kerülő 
hőstípus formázásának egyik 
alapműve. A z  1972-ben készí
te tt, azóta Mohácson felállí
to tt Lenin ugyanezt az irányt 
erősítette.

A  bevezetőben em líte tt 
„szépítgetés nélküliség”-et a r 
ra  értettem , hogy Varga Imre 
bem utatja a kevésbé sikerült 
m üveit is. Ezek közül az  első 
terem be az 1975-ös. A z élet 
őrzői című szobor és az 1974- 
es Kondor em léktábla  került.

Ez utóbbi olyan görcsös, sta
tikus, merev, hogy az előbb 
em lített jelentős m űvek m el

lett egészen olyan érzést kelt a 
nézőben, m intha más m űvész 
készítette volna. Nincs benne 
semmi a kondori-világ légkö
réből, sőt ennek a m űnek még 
Varga-féle légköre sincs. Pe
dig több olyan m űvet lá tha
tunk  a kiállításon, am elyben 
Varga bebizonyítja: tud úgy 
szólni, hogy szobra a festőt és 
Vargát egyaránt nagyszerűen  
kifejezze: Chagall (1963),
Hommage A ’Manet (1968), 
Czóbel (1975), s a már em lített 
Derkovits.

Közben a  m ásodik terem be 
értünk, s  innen hirtelen  to 
vább ind ít a harm adik terem  
gigantikus alkotása: egy kb 
ötszörös életnagyságú Pallas 
A théné fe j  (1976). Ez ta lán  a 
kiállítás legnagyobb blöff je. A  
művészt nyilván elragadta a 
megbízás nagysága és műve 
ezért le tt egyszerű óriás-fej, a 
legkevesebb feszültség nélkül. 
Gyönyörű technikai munlca ez, 
de m in t plasztika: üresjárat. 
M ellette  esetlenségével és s te 
ril form ai kivitelezésével 
egyáltalán r.em vádolhatóan 
ennek ellentétét adja a k itű 
nő Széchenyi (76). De a 
Széchenyinél még hitelesebb, 
az első terem  rem ekm űveihez 
fogható Kodály  (75) is itt lá t
ható. A szobor körbeiárva 
finom  árnyalatokban adja a 
nagy zenepedaqóqus teljes 
eqyéniséqét: arckifejezáse lá 
gyan vált á t a  nyugodt derű
ből a tudom ányos elm élyült- 
ság bölcs komolyságába. Ez a 
finom, á rnyalt arc játék  hiány
zik a 76-os Czóbel-szoborból: 
i t t  csak a 93 éves, m egfáradt 
em bert lá tjuk, s nem  érzékel
hetjük  az idős művész egyéni
ségének élet-élvezetre agitáló, 
utolsó percig alkotásra ihlető 
derűs vonását. Ezt m egtaláljuk 
azonban a 75-ös Czóbel m ell
szobron. E nagyszerű Czóbel 
portré m ellett, am elyhez a 
m ásodik terem be tértünk  visz- 
sza, a 73-as Kopernikusz, a 
75-ös Kulich és a 70-es Szán
tás kínál rem ekm ű-élvezetet.

A  k iállítás meggyőzhet ben
nünket arról, hogy Varga Imre 
szobrászatunk egyik nagyte
hetségű és jelentős alakja, aki 
az egyéniségéhez illő tém ák
ban rem ekm űveket alkot (Der
kovits. Radnóti, Kodály, Ku
lich stb., stb.).

Chikán Bálint

70 ÉVE, 1906. július 9-én született B álint György, a  XX. 
század talán  legnagyobb m arx ista  publicistája. Születése 70. 
évfordulójáról a  Magvető Kiadó a  lehető legméltóbban em lé
kezett meg; A toronyőr visszapillant című cikkgyűjtemény 
újabb, im m ár harm adik kiadásával.

M iért, mitől izgalmas, lebilincselő olvasm ány e két kötet?
M indenekelőtt, m ert — m int egy kritikusa írja  — Bálint 

György életm űve „széljegyzet egy kor m argójára”. 3
Rövid — 1—1,5 flekkes — glosszáiban, le tt légyen 

szó azokban futballmeccsről, bírósági tárgyalásról, az angol 
haditengerészet díszszemléjéről, m indig kora legfontosabb 
problém áira irányíto tta a figyelmet.

írásai m aradandóságának m ásik forrása pedig az, hogy 
egyike volt azon keveseknek, akik az ú jságírást a szépirodalom 
rang jára  tud ták  emelni.

K orának minden jelenségét elméleti alapról vizsgálta. Azt 
ír ta : „A gondolkodó em ber borzadva lá tja : hogy lehet elm élet 
nélkül élni”. Bólint György nem  élt elm élet nélkül, m ár a 30- 
as évek elején azt ta rto tta, hogy „a történelm i jelenségeket, a  
nagy emberi történéseket a dialektikus m aterializm us rö n t
gensugaraival lehet átv ilágítani”. Ennek megfelelően vezető 
publicistája volt a Gondolatnak, a  p á rt legális folyóiratának.

önarcképvázlat című cikkében így ír m agáról: „H arm in
cas vagyok és korszerűtlen. Nem m intha nem érteném  ezt a 
kort — ó nagyon is értem. Éppen ezért állok vele szemben, 
ezért tudom egyre kevésbé elfogadni. Azt hiszem, sokat vét
kezek ellene —hála istennek. Vannak törvényszékek, am ílyek 
előtt dicsőség vádlottnak lenni. ( . . . )  A tömeggyűlölet, ä „csor
da” megvetése korunk egyik kardinális erénye. Sajnos, a  tö
meg egy része e  p illanatban azokat követi, akik lenézik és 
csak fegyelmezésre és gyarm atosításra m éltatják. Ez azonban 
nem változtatja meg az érzéseimet a tömeg iránt. Nem gyűlö
löm, és nem tartom  távol az alacsony tömeget. Csak addig 
alacsony, míg parancsolóit tiszteli, amíg m ásban hisz, nem ön
magában. Hatalm as terem tő erőket sejtek benne — ezek m ajd 
akkor bontakoznak ki, ha m er és tud hinni önmagában, ha 
nem a m últ folytatását, hanem  a jövő m egterem tését ta rtja  fel
adatának.”

Bálint György egész m unkásságával a tömegeknek ezt az 
öntudatra ébredését szolgálta, m ert hűen teljesítette azt a ta 
nítást, m elyet Tolsztoj Szergej Atya cimű novellája kapcsán 
fogalmazott meg: „Ott m aradni a helyszínen; részt venni, m é
lyen bent dolgozni a m indennapi élet közepén, napi problé
m ákkal szemben érvényesíteni az eszmét, a részleteken keresz
tü l törni az u ta t a cél felé — nem pedig félrehúzódni, és a tá 
volból tanítani. A lemondás hamis szerénység: aki a világról 
lemond, az lemond a küzdelem ről is. Elvonultan könnyű hű 
m aradni az elvhez — bent a forgatagban kell hűnek m arad
ni hozzá, az a nehéz és az az igazi.”

Cs. Gy.



F akultatív testnevelés N Y Á R I  E M L É K

Fotó: Berczelky Mária

Rz egyelem iníroslnikiúrdja 
— a könyvtár

Heti m ásfél óra m o z g ás ... 
H ivatalosan ennyi ju t az egye
tem istáknak a  sport örömei
ből (harm adiktól még ennyi 
sem). Aki szereti a mozgást, 
annak  kevés. Aki régebben 
rendszeresen sportolt, annak 
a  szám ára még nehezebb az 
átállás.

— Milyen sportolási lehető
ségek vannak az egyetemen a 
másfél órás testnevelésen túl? 
— M olnár Sándor, a testne
velési tanszék vezetője és Tö
rök  György testnevelő tanár 
válaszolnak:

— A legfontosabb — re
m éljük

az egész egyetemet meg
mozgató sportesemények 
idén is a kari bajnoksá
gok lesznek. A kosárlab
da, asztalitenisz, labdarú
gó, sakkcsaták m ellett — 
ha megfelelő számú csa
pa t indul — röplabda- és 
kézilabda-bajnokságokat 

is megrendezünk.
A tavaly i „mérkőzések” le

hangoló benyom ást keltenek. 
A meccsek közül több vagy 
elm aradt, vagy (például a kis
pályás focinál) csökkentett 
létszám m al kerü lt m egrende
zésre.

— B ár az érdeklődést idén 
sem lehet biztosítani, a na
gyobb szervezettség ta lán  na
gyobb töm eget is megmoz
g a t . . .

— Ebben az évben ú jjá
szerveztük a kari bajnokságok 
rendszerét.

M inden sportágban ősz
szel az egyes karokon be
lü l folynak m ajd az ösz- 
szecsapások, a győztesek 
pedig tavasszal m érik ösz- 
sze erejüket, s közülük a 
legjobbak az egyetem baj

nokai lesznek.
M inden sportágnak és külön 
m inden karnak  az élén  egy 
patronáló ta n á r  áll, aki segí
ti a  to rnák  lebonyolítását. 
Persze, ez csak az egyik oldal. 
Sporteszközöket, segítséget 
tudunk biztosítani, de részt
vevőkről, lelkesedésről a 
sportfelelősökneK, a  hallga
tóknak kell gondoskodni.

— Rossz a  tapasztalat ezen 
a  téren?

— Tény, hogy nem  rendel
kezünk megfelelő lehetőségek
kel négyezer hallgató sporto
lási igényeinek kielégítéséhez 
(köztudott, hogy mindössze 
egy tornaterem ből és egy to r
naterem nek csak jóindulattal 
nevezhető, szükségteremből 
á ll az elvetem  „sportkom bi
n á tja ”. Ezt kell igazságosan 
elosztani az egyetemi csapa
tok — kosarasok, röplabdá- 
sok stb. — és a töm egspor
tolók k ö zö tt. . .)

Ugyanakkor baj van a

sportolási igénnyel is. A 
buzgalom elméletileg meg
van, de amikor mozdul

ni k ellen e. . .
Igyekszünk sportolási lehető
séget biztosítani az egyetem 
épületén kívül is. Tavaly pél
dául ezerkétszázötven belépőt 
vettünk  a László Kórház 
sportpályájára, a  kispályás 
focit kedvelők számára. M ind
össze 110 darab  kelt e l . . .  E t
től függetlenül idén is foly
tatódik a szétosztás a tanszé
ken és a sportfelelősöknél.

— További lehetőségek?
— A vizsgaidőszakokban a 

jövőben is
ügyeletet tartunk a Sport
uszodában és a Kinizsiben.

De persze, h a  valakinek „lyu
kas” órája és kedve van, m in
den további nélkül részt ve
het az uszodai tornaórán. A 
tornaterem ben Gyula bácsi
nál, a  szertárosnál diákiga
zolvány ellenében lehet sport- 
felszereléseket (labdát, aszta
litenisz-ütőt, labdát, hálót 
stb.) kölcsönözni. A to rnater
m et is igénybe lehet venni a 
(ritka) szabad órákban érkezé
si sorrendben. Különben 

szeretnénk felhívni a fi
gyelmet két kevésbé is
mert szakosztályunkra, a 
turisztikára és a tájékozó
dási futókra. De persze a 
többi egyetemi szakosz
tály is várja azokat, akik 
hajlandók egy kis időt ál

dozni a sportolásra.
— V annak távolabbi tervek 

is?
— Valószínűnek látszik, 

hogy az elkövetkező időkben 
is

megrendezzük a téli és 
nyári táborokat.

Az ezeken való részvétel 
azonban csak olyan szűk ke
retek között mozoghat, hogy 

elsősorban azok részvéte
lére számítunk, akik már 
tettek valamit az egyete
mi sportéletért, akik rend
szeresen részt vesznek a 
testnevelési órákon és 
egyéb sportrendezvénye

ken.
A téli tábor időszakán kívül 
korlátozott szám ban kölcsön
zőnk síléceket — itt  is első
sorban azok között váloga
tunk, akikre a  fenti feltételek 
érvényesülnek. Nyáron pedig 
továbbra is folytatjuk az idén 
m ár sikerrel beindult sátor 
és gum im atrac kölcsönzést.

Aki tehát sportolni akar, 
válogathat a  lehetőségek kö
zött. A testnevelési lanszék 
m egterem tette a  lehetőségeket 
és most abban reménykednek, 
hogy minél többen válogatnak 
m ajd.

Lambert Gábor

Ahogy a  term elés nem  fej
lődhet megfelelő in frastuktúra 
nélkül, ugyanígy nem  lehet el
választani az egyetem m in
dennapos kutatási és oktatási 
tevékenységétől a könyvtár 
m unkáját. Ez a  gondolat is 
megfogalmazódott azon az é r 
tekezleten, am elyet szeptem 
ber 14-én tarto ttak az egye
tem  könyvtárában.

Dr. N em ényi István, a 
könyvtár m egbízott igazgatója 
beszélt a végzett m unkáról, a 
feladatokról. Bevezetőben el
mondta, hogy hosszú ideje 
nem volt a könyvtárban ilyen  
jellegű m unkaértekezlet, m e
lyen az összes dolgozó részt 
vett és megismerhette a 
könyvtár vezetőinek elképzelé
seit.

A beszámold első részében a 
könyvtár megbízott igazgatója 
az M SZM P m űvelődéspolitikai 
határozatának végrehajtásából 
adódó könyvtári feladatokról 
beszélt. Kiem elte az önképzés 
fontosságát, mely elsősorban 
az olvasásra támaszkodik, s 
ebben a könyvtáraknak is 
nagy szerep jut.

A következőkben a könyvtár 
m unkájáról, s az elkövetkező  
évek feladatairól esett szó. K i
fejezte a vezetésnek azt a 
szándékát, hogy a könyvtár 
tevékenységét összehangolják 
az egyetem ötéves kutatási 
tervével, s ez az egyetem m in 
den szervével integrált együtt
m űködést követel meg.

A könyvtári m unka haté
konyságának növeléséhez lépé
seket kell tenni a külső kap
csolatok növelésére — jelenleg

ezen a téren befelé fordulás 
észlelhető. A  „testvérkönyvtá- 
rakkal” való kapcsolat gyorsí
taná az információáramlást, 
em ellett m inden bizonnyal je 
lentős társadalm im unka-meg- 
takarítást is eredményezne. 
(Csökkennének a párhuzam os 
m unkák, stb.)

Fontos célként jelölte, meg  
Nem ényi elvtárs a szem élyi 
állomány színvonalának állan
dó növelését, az anyagellátás 
javítását, a sokszorosító gépek 
jobb kihasználását.

Ezután a kötelező takarékos
ságon túlm enő takarékossági 
lehetőségekre h ívta fel a f i 
gyelmet. A  takarékoskodást 
helyesen, racionálisan — nem  
a feladattal szembeállítva, a 
minőség rovására  — kell értel
mezni. Ilyen lehetőség például 
a  tájékoztatás ésszerűbb meg
szervezése. Jelenleg is sok he
lyen  lá tn i kallódó cikkbiblio
gráfiákat, egyéb tájékoztató
kat, m elyek fáradságos m un
kával készültek, de nem  hasz
nálják  fel őket.

A  könyvtár vezetősége az 
eddiginél jobban szeretne tá
m aszkodni a K ISZ  és az okta
tók javaslataira, véleményére. 
Ne csak megrendelők, fogyasz
tók, hanem segítők legyenek!

Végül a könyvtári m unka 
felelősségéről beszélt Neményi 
elvtárs. A z elm últ negyedszá
zad alatt fe l nem  becsülhető 
anyagi és szellem i értékek  
gyűltek össze, m elyek megőr
zéséért nemcsak a jelennek, 
de az utókornak is felelősség
gel tartozunk,

F. P.

a t ta ó e

A nyár folyamán alkalm am  
nyílt megismerkedni egy 
diplom atával.

— Kosárka József vagyok
— m utatkozott be, s én meg
lepetten szorítottam  vele ke
zet, m ert a külseje nem  illett 
össze a képzeletemben élő 
diplom ata képével. Kissé 
őszülő, esetleg kopaszodó, de 
m indenképpen középkorú fér
fiú  helyett egy fiatal em ber
— m ajdhogynem azt írtam , 
srác, de ez nem illene egy a t
taséhoz — állt előttem.

— M ikor is fe jezte be ta
nulmányait?  — tudakozódtam 
burkoltan kora felől. Helyet 
foglalt és közben ismerősen 
tekingetett szét a  szerkesztő
ségben.

— Három évvel ezelőtt még 
én is ide jártam , nemzetközi 
szakra.

— Gondolom, akkor még 
nem  tudta, hogy rövid időn 
belül Japán lesz az új ottho
na.

— Valóban, nagyon kelle
mesen érin tett, am ikor egy
éves külügym inisztérium i 
szolgálat u tán  éppen egy tá 
vol-keleti országba vezényel
tek.

— M ilyen feladatot lát el a 
magyar nagykövetségen?

— A diplomáciai képviselet 
tag jaként a művelődés és a 
sa jtó  terén teljesítek szolgá
latot. A követség kulturális 
tervének, am elynek megvaló
sításán dolgozunk. Ennek ke
retében m agyar esteket szer
vezünk m agyar művészek 
közreműködésével. E rre az al
kalom ra Tokió centrum ában a 
legnagyobb színházat béreljük 
ki. Nagy öröm ünkre szolgál, 
hogy ezekről a megmozdulá
sainkról a sajtó  mindig rész
letesen beszámol. De gyakran 
hívunk meg a m agyar estek
re olyan japán művészeket, 
akik  vendégszereplőként já r
tak  Magyarországon. Élmény- 
beszámolójuk hazánkról m in
dig jó orooagandánk. Mond
hatom  élénk és feltűnő ku l
tu rális életet terem tünk, mind 
a gyakoriság, mind a színvo
nal tekintetében. N em rea iá rt 
Japánban  a M agyar Állami 
Hangversenyzenekar. Ránki, 
Kocsis, a M agyar Rádió Gver- 
mekkórusa. K iállítást rendez
tünk a XIX —XX. század m a
gvar festészetéről, nasv  saj- 
tóvttszhangia volt a Tokióban 
kiállított tizenhárom  M unká- 
csy-kéonek.

— Mit tud az átlagember 
Magyarországról?

— Japánban általában tu d 
nak hazánkról. Széles körben 
ism erik a m agyar zenét, és 
ezt nem azonosítják a cigány

zenével. Ism erik Bartók, Ko
dály nevét és ebben nem  kis 
része van a követség k u ltu rá
lis m unkájának. /■"'

— M ennyi a napi elfoglalt
sága egy kultúrattasénak?

— A napi nyolcórás m un
kaidő a követségen teljes 
m értékben lefoglal. Rengeteg 
kérdéssel kell foglalkoznunk, 
például olyannal, hogy van-e 
felesége Ránkinak, vagy pél
dául, hogyan lehet ösztöndíj
jal Magyarországon tanulni. 
M indenkinek udvarias és 
messzemenőkig kielégítő vá
laszt kell adnunk.

— M ilyenek a japán em be
rek?

— A japán em bert csak ja 
pán szemmel lehet megítélni. 
Más az értékrendszerük, és 
ezt el kell fogadnunk ahhoz, 
hogy m egértsük őket. Az ide
genekkel szemben általában 
tartózkodók. Szám talanszor 
előfordult m ár, hogy az utcán 
jártam ban-keltem ben anyjá
hoz bú jt kisgyerek m utatott 
rám : „nézd, mama, o tt egy 
gaji dzsin” — vagyis idegen 
ember. A japán alapterm észe
tében van az udvariasság. Eu
rópai em bernek furcsán hat 
az egymás előtti hajlongásuk, 
am ely a tiszteletadás form ája. 
Szinte észrevétlenül vettem  át 
én is ezt a szokásukat. A ja- 
oának rendkívül tiszta em be
rek. Nemcsak a lakásukra, ha
nem a külső környezetükre is, 
városaik tiszták. Sajnos, a 
nagyvárosok levegőjéről ez 
m ár nem  mondható el. Nyá
ron a szmog, ha megáll To
kió felett, szinte fekete a le 
vegő. Sokat tesznek a környe
zetvédelemért. Ennek érdeké
ben külön erre a célra kör
nyezetvédelmi m inisztérium ot 
hoztak létre. Öltözködésükben

eleganciára törekszenek. T i
zennyolc éven felül a férfiak 
szigorúan nyakkendőt visel
nek.

— M ilyen az otthonuk?
— A japán em berek általá

ban faházakban laknak. Még 
ma is a hagyomány szerint 
építkeznek: néhány centim é
teres cement alapra faházat 
emelnek. Bútor nincs a  la
kásban, csak gyékényszőnyeg. 
A gazdag családok m ár euró
pai stílusú házat bérelnek, de 
abban 'Js van rendszerint két 
japán szoba, ahol élnek. Há
zaikban nem nagyon fűtenek, 
még télen sem. Drága az 
áram . Egyszer egy vendéges
kedést téli kabátban kellett 
átdideregnem, azóta m egta
nultam , hogy novem bertől 
márciusig családoktól nem fo
gadok el meghívást. A drága
ság az élelm iszerüzletekben 
is szembetűnő. Csak csodálkoz
tam, am ikor láttam , hogy va- 
sám aora  egy-egy család hús
ból 5—10 dekát vásárol. J a 
pánban naey a társadalm i ré
tegződés. Egy hivatalnok a 
m unkás bérének háromszoro
sát is megkeresi, a főhivatal
nok a  tízszeresét.

— H allottunk arról is, hony 
a japán kulturális életet erő
sen befolyásolja Amerika.

— Kétségtelen hatással van 
rá. különösen az am erikai fil
mek. Ami azonban legelőször 
megfoata a iapánokat — m i
után 18R7-ben „m egnyitották 
a kaout” —. az az euróoai 
zene volt. Nagy kultusza van 
Beethovennek és Bartók m u
zsikáiénak. Színházi é le tű k e n  
azonban m éa máig sem hódí
to tt tá rt a m iáltalunk ismert 
színház. Tokiónak két színhá
za van. a Kabuki Színház és a 
Nemzeti Színház, ahol szinten 
hagyományos kabuki kosztü
mös japán darabokat adnak.

Költözködés
Most m ár biztos, hogy itt 

van az ősz. (S szép, m int m in
dig énnekem.) Ezt nemcsak 
onnan tudni, m ert a rádió 
is bem ondta a  csillagászati 
ősz kezdetét, de je lzi az a 
tény is, hogy költöznek a gó
lyák.

Egy költözködés m indig ér
dekes dolog, b á r  igaz, elég 
sok bonyodalommal jár. 
G yakran elég nehéz megszok
ni -az ú j környezetet, hát még 
akkor, ha az ú j környezeten  
még meg sem  szárad a festék. 
A z  tö rtén t ugyanis, hogy a 
törökbálinti kollégiumban a 
beköltözéskor még hol gyors 
folyású patakokba, hol pedig 
álmosan hömpölygő folyókba 
tömörülve csordogált, a falak
ról a festék. Igaz, nem a fes
tők voltak hibásak, ők szer
ződés szerin t teljesítették dol
gukat. Csak az egyetem mér
te  fel rosszul az épület átfes
tés! idejét, azt hitték, i t t  is 
így van, m int az élet más te 
rületén: m eglátni és m egfes
teni — egy pillanat m űve csu
pán.

Aztán az is fontos, hogy k i
vel lakik egy szobában az 
ember. Lakva ism erjük meg 
egymást, szokták mondani, s 
az, hogy kivel ism erkedünk 
meg, azaz ki a  lakótársunk, 
egyáltalán nem érdektelen. 
Minden bizonnyal így gondol
kozott az az elsős fiú is. aki 
kijelentette, hogy nem  akar 
négerekkel lakni egy szobá
ban. Arról, sajnos, nem  nyi
latkozott, hogy néger lánv- 
nyal lakna-e együtt, de hát 
ezt a  lehetőséget nem is a ján 

lották fel neki. M egtehette 
volna azt is, hogy nem  mond
ja azt, hogy nem  lakik egy 
szobában négerrel, hanem  ehe
lyett nem  lakik egy szobában 
négerrel, s elköltözik szállodá
ba vagy albérletbe, esetleg 
vesz magának egy lakást. 
Ahogy az újságok hirdetéseit 
nézem, elég sok lakást k ínál
nak eladásra.

A csillagászati ősszel együtt 
megjelentek a csillagászati 
áru  albérletek is. A KISZ-bi- 
zottság szakított a több éves 
hagyománnyal és idén  — 
akárcsak tavaly  —, nem adott 
fel az újságokban albérlethir
detést. A  hirdetés pénzbe ke
rül, s ha m ár a telefonszám
lák úgyis minden pénzt e l
visznek, legalább ott spórol
junk, ahol lehet. Különben 
is: van még elég más egye
tem  és főiskola Budapesten. 
azok m ajdnem  mind adnak 
fel hirdetést, hogy nézne ki, 
ha őket akarnánk utánozni? 
Ezenfelül megvan az az előny 
is, hogy a vidéki gólyák job
ban m egismerik a fővárost. Mi
után sokan közülük napokig 
rohangáltak a  drága és ennél 
még valam ivel drágább albér
letek után, m ár úgy ismerik 
a főváros utcáit, m int a te
nyerüket. Arról nem  is beszél
ve, hogy ily módon már rög
tön szakmai gyakorlaton is 
részt vesznek: m egism erked
nek a pénz értékm érő fu n k 
ciójával, ami m ár csak azért 
is jó, m ert a  politikai gazda
ságtan tananyag egyik lénye
ges fejezetét képezi.

Földes Péter

Bodnárné Karsai Éva — Fülöp Sándor 
-  Kecskés Józsefnél

Iparvállalatok belső értékelési rendszere
A közgazdasági szabályo

zók, a vállalati érdekeltségi 
rendszer továbbfejlesztése kü
lönösen időszerűvé teszi a 
vállalaton belüli anyagi érde
keltség tökéletesítését. Szük-

A színészek nagy tömegét e l
sősorban a tévé és a film  fog
lalkoztatja.

Japánban  tizenkét tévécsa
to rna sugároz m űsort reggel 
öttől éjjel két óráig, színesben. 
A japán em ber napi átlagban 
három -hat ó rát tévénézéssel 
tölt, ebben Japán  világviszony
latban vezet.

Nagyon sokafri olvasnak. A 
m etrón száz utasból huszonöt 
biztos olvas, de ebből húsz 
ponyvát. A japán irodalom 
nagy ellenlábasa a ponyva. 
Csak most kezdik befogadni 
az európai, am erikai klasszi
kusokat.

— M ilyen nyelven beszél ön 
a diplomáciai szolgálatban?

— Most m ár japánul. Két 
év a latt sikerült elsajátítanom  
a hétköznapi nyelveket. Ko
rábban aftgolul beszéltem.

— Hány nyelven beszél?
— A japánon és angolon kí

vül oroszul és spanyolul. 
Egyetemi nyelvi és szaktárgyi 
tanulm ányaim at m unkám ban 
messzemenőkig hasznosítani 
tudom. El kell hogy mondjam 
azonban azt is. hogy aki ilyen 
területen dolgozik, m int én 
is. óhatatlanul kapcsolatba ke
rü l közgazdasági kérdésekkel. 
És ebben, sajnos, nem  mindig 
vagyok otthon. Az a vélem é
nyem. hogy a jobb megértés, 
az eligazodás érdekében nem 
árto tt volna, ha a szaktár
gyak m ellett közgazdasági 
képzésünkre is nagyobb hang
súlyt fektetnek, gondolok itt 
az egyetemi tanulm ányok 
utolsó két évére.

Inm ét visszakanyarodtunk 
beszélgetésünk színhelyére, az 
e c e te m re . Hiába, még nagyon 
közeli a múlt. A nyár eltelt. 
A szolgálat visszahívta Kosár
ka Józsefet, az attasét Tokió
ba.

II. E.

séges, hogy a belső érdekelt
ség jobban közvetítse a nép
gazdasági és a vállalati célo
kat az egységekhez, hatéko
nyabban segítve megvalósítá
sukat. A könyv ehhez nyújt 
elméleti, módszertani segítsé
get.

Magyarországon jelentős 
az összetett, nagy szervezetek, 
a több termelőegységből álló 
nagyvállalatok aránya. Ezért 
a könyv alapvetően a válla
laton belüli érdekstruktúra 
alapiokozata: a vállalaton be
lüli egységek (gyárak, gyár
egységek, stb.) anyagi érde
keltségének kérdésével foglal
kozik.

Az elmúlt időszak tapasz
talatainak széles körű feltá
rásával és elemzésével ismer
teti a vállalati belső érde
keltségi rendszer kialakításá
nak, hatékony működtetésé
nek előfeltételeit, a vállalaton 
belüli irányítási rendszer ez
zel összefüggő tényezőit, va
lamint az egységek érdekelt
ségét befolyásoló belső terme
lési, gazdálkodási sajátosságo
kat. A könyv bemutatja a kü
lönböző belső érdekeltségi tí
pusokat, ismerteti alkalmazá
suk előnyeit és hátrányait, va
lamint konkrét példákat is.

A különböző belső érdekelt
ségi megoldások alkalmazásá
nak és működésének tapasz
talataiból előremutató, az ötö
dik ötéves tervidőszak válla
lati érdekeltségi előírásainak 
és gazdasági környezetének 
körülményei között figyelem
be vehető szempontokat, aján
lásokat ad.

Végezetül a könyv két, e l
térő sajátosságokkal rendelke- 
ző — egy horizontális, illetve 
vertikális felépítésű — nagy- 
vállalat konkrét belső érde
keltségi rendszerének ismer
tetését, gazdasági tapasztala
taik értékelését tartalmazza. 
(Kossuth Könyvkiadó, 19*6.)



Szamárságok

(Fotó: Pelrich Ákos)

Politikailag értelmező szótár
gazdasági válság 

á ltalában  25-e előtt jelentke
zik, de m áskor is előfordulhat, 

renegát
a  víz felduzzasztására szolgáló 
mesterséges építmény, amely 
átszakad a nagy nyomástól, 

pacifista
lóidomító ember.

paktum
végleges, m egm ásíthatatlan el
határozás. Lásd még punktum ! 

parafái ás
üvegből kihúzható dugó drasz
tikus széjjeltrancsírozása. 

konfliktus
lóvontatta közlekedési eszköz.

kliring
a  szorító elnevezése a  pénz
ügym inisztérium ban.

kancellár 
hím nem ű cellaőr.

buddhizmus
W ilhelm Closett á ltal alapí
to tt irodalmi irányzat, mely 
a  testi gyönyöröket helyezi 
előtérbe.

barikád
teknő, am elyben a bárányokat 
fürdetik.

aspektus
alkoholfajta, rokona a huber- 
tusnak.
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Ételreceptek

A z alábbiakban közzéte- 
szünk néhány ételreceptet, m e
lyet a jánlunk a menza veze
tőségének figyelmébe, m in t le
hetőséget a szürke egyetemi 
hétköznapok színesebbé tétele 
érdekében.

Menza húsleves
Tegnapi mosogatóléből, szom

bati kenyérből, ném i ném et 
brikettből és frissen szedett 
szögekből jóízű, tápláló húsle
vest készíthetünk, ha van hoz
zá képünk. Iia  nincs, jó. Ha 
van, még jobb, legalább fogy 
az a sok léhűtő egyetemista, 
ugyanis csak a levegőt szeny- 
nyezik.

Aludttej
Fölözött te jet filozófiai elő

adásra v iszünk be. Pár perc 
alvás után fogyasztható, fe l
téve, hogy nem  alud tunk el 
m i is.

Vizsgabecsinált
Veszünk egy hallgatót (le

hetőleg elsőst, m ert az még  
nem  fás), fé l évig pihentetjük, 
m ajd egy jól irányzott vizsga
tervvel ledöfjük, az előző évek  
vizsgaeredményeivel összetör
jük , egy ügyes transzformá
cióval kifordítjuk, beletöltjük  
a jól 'megkevert anyagot, majd  
(a folyosón) állni hagyjuk. Ha 
megpuhult, rátesszük az inde
xét, és a vizsgabizottság elé 
lökjük, Hogy megeszik-e, az 
már az ő dolguk.

Klzsfelíújt
Veszünk két szem rizst, ke

m ényre főzzük, m ajd addig  
pum páljuk, amíg 20 dkg-nak  
látszik. A  hallgatót lekötözzük  
egy székre, m ajd ha már ko
pog a szem e az éhségtől, a 
rizst leöntjük kopogásgátlóval, 
a hallgatót pedig hideg v íz 
zel, és az előbbit az utóbbiba  
töm jük, gyors, erőteljes ü té 
sekkel. Telefonálunk a m en
tőknek, e ltün te tjük  az u jjle 
nyom atokat, és a tisztességben  
megőszült m unkásem ber arc
kifejezésével várjuk a villa
mosszéket.

Egyetem -  egyetek

R ejtély

tpgyetem , Elegyedem, Be- 
gyöttem.

Ismerős épület. De honnan? 
Te is pesti vagy? Naná, már 
száz éve itt szobrozok a Di
m itrov téren. Hát akkor in
nen ism erjük egymást? Per
sze.

Ismerős állványok. Ha nem  
lennének, nem  is járnék er
re az egyetemre. Igaz, így 
se járok, már végeztem. De 
azért mégis . . .  L ép jünk bel
jebb. Nagyon nehéz erre az 
egyetemre bekerülni. Nem  a 
fe lvé te li miatt, nem. A z  ajtó 
miatt. M ert éppen vége 02 
egyik előadásnak és jönnek k i
felé. És az ajtónak csak az 
egyik szárnyát nyitják ki. 
Szárnyasajió. Olyan ez, m int 
a villamos. Engedjük előbb a 
leszállókat. E ltelik tíz perc, 
a kocsi üres, lehet bemenni.

A z  Aula külön szám. N yá
ron elterelték a forgalmat, 
m ert a tető életveszélyes. A z  
évnyitóra m egnyitották, majd 
egy nap m úlva m egint elterel
ték. M áskülönben nem  sok-at 
változott, eddig sem volt egy 
életbiztosítás. Ismerős hangok, 
nem  értem. Ezért olyan isme
rős. A z  egyetem i rádió szól 
hozzám. Talán jobb, hogy nem  
értem, m it mond. Talán nem.

Felfelé a lépcsőn. Zsibongó. 
O sztják a jegyzeteket. Ilyen
kor kell belelapozni a jegy

zetekbe, év közben már nem  
lesz rá idő. Nyári élmények, 
őszi remények. Láttad, m ilyen  
jó fe j a gyak. vezér? N ektek  
is az az öreg m uki tartotta a 
. . .  előadást? Egyre feljebb. 
M indig magasabbra. Végigjá
rom kedvenc tanszékeimet. 
Megvannak-e? A ll-e még az 
ősz Peterdi háza? Áll. Él-e 
még a régi harc fia? El. Meg
állapítom, m inden tanszék a 
helyén van. Pedig jó lett vol
na egy kis frissítés. Ha m ond
juk , helyet cseréltek volna 
egymással.

Még m indig a második em e
leten. KISZ-bizottság. A  nyol
cadik oldal egyik állandó té
mája. És viszont. A  nyolca
d ik oldal ugyanis a K lSZ-bi- 
zottságnak egyik állandó té
mája. M ennyi szép emlék. 
Egyszer itt  nem  írták alá az 
útlevélkérelm em et, m ert nem  
volt bent senki. Igaz, nyár 
volt, de az em lék csak meg
fakul, nem  m úlik  el teljésen. 
És a könyvtár. A  meleg téli 
esték, m eghitt beszélgetések 
színhelye. A  késéssel vissza- 
v ilt  — és soha el nem  olva
sott — tankönyvek tucatjai. 
S rögtön a könyvtár m ellett 
a W. C.

Tovább, a harmadikra. Ha 
lehet, még kedvesebb tanszé
keim  vannak erre. Rögtön 
jobbra a matematika. Itt 
buktam  meg először, m int

már annyian előttem  és azóta 
is hányán. Majd a számítás
technika. Valahányszor az 
utcán meglátok egy blokkdia
gramot, összeszorul a szivem. 
Felismerem, még ha nincs is 
benne a DO ciklus.

Szám vitel tanszék. Űjabb 
em lék, mérlegelemzés. Á lm o
sítóan érdekfeszítő az előadás. 
Lehet négy dekával több, kér
dezi a hentes? Nézem a m ér
leg ingadozó nyelvét. Lehet? 
Nem lehet? M érlegelemzés, 
felébredtem. E ltűnt a hentes, 
most látom, kezem  magától 
rajzolta a különféle egyezmé
nyes jeleket, akasztófákat, tar
tozik, követel oldalt. Mérlege
lem a helyzetem et.

Lassanként m egérkezem  a 
Közgazdászba. M int mindig, 
serény m unka fogad. X. elv
társ nem  csinált semmit, c ik
ket kell róla írni. Y  elvtárs 
megint elkövetett valamit, 
nem  kell róla cikket írni. 
Van egy ötletem, megírjam? 
Ne hülyéskedj, neked ötleted 
van? írd csak meg. Gyerekek, 
m egint nincs humor. Halló, 
halló, kinek van humora? Ez 
a telefon m egint nem  m űkö
dik,. jó téma, ezt megírjuk. 
Hu, de jó t nevettünk. Hát va
lahogy így van ez.

Én már egyetem, egyetek ti 
is!

F. P.

Változatok egy témára

Újsághír számolt be arról, 
hogy Forslur-d svéd város pol
gármestere 15 perces tornával 
kezdi a tanácsüléseket. Mint 
mondja: „a tanácstagoknak 
kifogy a lélegzetük, s így hoz
zászólásaikat rövidre fogják”.

Vajon ki és hányszor tor
náztatja az egyetemi tanács
ülés előtt a tagokat. Sürgősen 
derítsék ki és szüntessék be!

Krim
— Professzor úr, egy ré

szeg hallgató kereste önt reg
gel, és azt mondta, hogy agyon 
akarja önt ütni.

— És m it m ondott neki?
— Hogy nagyon sajnálom, 

de ön nincs a tanszéken.

Távirat
„Mély megrendüléssel tuda

tom, hogy anyósom életének 55. 
évében még jó egészségnek 
örvend.”

M űfa jok

Hír
Z. Béla középkorú egyetemi 

haLlgatót letartóztatták, m ert 
zh-n előre megfontolt szán
dékkal szöget ütött egy okta
tó  fejébe.

Interjú
Milyen a tanszék viszonya a 

hallgatókhoz?
— Kitűnő! Mi sem m it nem 

követelünk, és a  hallgatók ezt 
teljesítik is.

Sajtóhiba
Az egyetemre kerülő elsősök 

m egtekintették az egyetemet. 
Először reaktorunk ta rto tt tá
jékoztatót.

Sajtóhiba II.
Felhívás! Elsősök jelentkez

zetek a szagkollégiumba!
Sajtóhiba III.

Az 1976/77-es tanévben az 
oktatást az új reform jegyé
ben szervezetlen keretek kö
zött folytatjuk.

Tudósítás
Egyetemünk hallgatóiból 

Röpülj Pávián Kör alakult. 
A kört pilóták vezetik.

Az egyetem jó néhány bi
zottságának több tagját a Na
pirend lovagjává ütötték. Most 
heverik ki!

A posta takarékossági intéz
kedésekre való tekintettel az 
egyetem több tucat postaga
lambot vásárolt.

Hírmagyarázat
Az árváltozásokról. Úgy hír

lik, általános árem elkedés vár
ható. így a  lövőben a tudást 
sem adják ingyen. Az olcsó 
tréfa  iS drágul. Egy-egy ballé
pésért is nagy árat kell majd 
fizetni Ezek a változósok csak 
az ingyenélőket nem érintik.
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